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NET ’96 va fi cel mai mare efort 
evanghelistic din istoria bisericii adventiste, 

poate din întreaga istorie creştină.
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EDITORIAL

S e m n e  le  t im p u lu i
A

ntr-o relatare de numai trei 
rânduri, pe tonul unei istori
siri fireşti - nu al unei minuni
- Matei vorbeşte despre vin

decarea unui demonizat „orb şi 
mut“ (cap. 12,22). Pentru că 
„orice minune ţine trei zile“ , iar 
minunea nu făcuse altceva decât 
să-i redea unui om capacităţi nor
male, nu să-i adauge vreo calitate 
supranaturală, faptul ar fi putut să 
treacă aproape neobservat.

Dar nu s-a întâmplat aşa. Minu
nea a stârnit, în sufletul celor ce i-au 
fost martori, ecoul străvechilor pro
feţii mesianice, dulci inimii lor prin 
făgăduinţele lor luminoase, dar amare 
de atâta aşteptare: „Atunci se vor 
deschide ochii orbilor... limba mu
tului va cânta de bucurie" (Is. 35,6). 
De aceea, „noroadele, mirate, ziceau: 
’Nu cumva este acesta Fiul lui 
David?’" Aceasta era exact ceea 
ce dorea Isus. Vindecările erau im
portante în sine, dar erau mai impor
tante ca semn distinctiv al apro
pierii împărăţiei mesianice. Marto
rii acestei minuni apreciaseră corect 
însemnătatea evenimentului.

Şi acum, apropierea evenimen
telor culminante ale istoriei cere, 
din partea noastră ochi deschişi, şi 
inimă care înţelege. Este periculos 
să rămânem la suprafaţa lucruri
lor, să dezbatem cu însufleţire 
aparenţa, nu substanţa, şi apoi să 
ne obişnuim cu orice minune. Dum
nezeu nu cere din partea noastră o 
stare de agitaţie sau panică, dar 
nici nu-i va lăuda pe cei care „au 
ochi, dar nu văd“ , citesc profeţiile, 
dar nu descoperă împlinirea lor.

Din momentul acesta, istori
sirea se însufleţeşte brusc. Fariseii 
nu suportă ideea că Isus ar fi 
Mesia.

Atacul este prompt şi fără mena
jamente. „Aceasta este o lucrare 
satanică", declară ei cu gravitate. 
Nu vindecarea i-a deranjat. Isus 
nu avea decât să-i vindece pe toţi 
bolnavii. Dar interpretarea minunii, 
ca semn, i-a iritat până acolo încât 
să-şi piardă orice judecată logică. 
„Isus, carele cunoştea gândurile", îi 
cheamă să recunoască absurditatea

argumentului lor. Dacă imperiul 
răului ar fi fost o „împărăţie dezbi
nată", el nu ar fi dăinuit patra 
milenii.

.Isus conduce argumentaţia mai 
departe. El se referă la aceia dintre 
„fiii voştri" care scot demoni. 
Aceeaşi autoritate care lucrează 
prin „fiii voştri" lucrează şi prin 
M ne. Acest argument, foarte cu
rajos, se bazează pe două premise.
1. Era un număr considerabil de 
„fii", angajaţi în ofensiva 
împotriva stăpânirii demonice.
Un caz sau două nu ar fi fost o 
bază solidă pentru acest argu
ment. 2. Aceşti „fii" erau re
cunoscuţi ca lucrând cu puterea 
lui Dumnezeu. Dacă ei înşişi ar fi 
fost contestaţi, lucrarea lor n-ar fi 
dat credibilitate lucrării lui Isus.

Cine erau aceşti fii? Nu ştim 
aproape nimic despre ei. In acelaşi 
timp cu lucrarea lui Isus şi a ucenici
lor, Dumnezeu revărsa daruri spi
rituale deosebite asupra multora 
din popor. Era timpul unei redeştep
tări spirituale de proporţii. Satana 
era împins înapoi de o importantă 
mişcare de redeşteptare, condusă 
de oameni necunoscuţi nouă.

Isusji recunoaşte, ca lucrând 
pentru împărăţie. Ce mângâiere a 
fost aceasta pentru El şi pentru 
ucenici, care adesea se simţeau sin
guri, izolaţi, fară şanse reale de a 
transforma în realitate viziunea 
împărăţiei celei noi!

Iar acum, Isus îşi ridică glasul 
şi declară triumfător: „Dacă fiii 
voştri fac lucrarea lui Dumnezeu 
[şi voi nu contestaţi aceasta], dacă 
Eu fac lucrarea lui Dumnezeu (şi 
voi nu aveţi cum să o contestaţi),
’ atunci împărăţia lui Dumnezeu a 
venit peste voi’" (v. 28).

Bazaţi pe aceleaşi realităţi pro
fetice, nu putem să nu proclamăm 
şi noi astăzi: „împărăţia lui Dum
nezeu a venit peste voi". Evan
ghelia pătrunde în teritorii închise 
până acum. Un interes misionar 
fără precedent cuprinde biserica. 
Mii de tineri - până ieri fară cre
dinţă sau înrobiţi religiilor Orien
tului - îşi jertfesc un an sau mai

mulţi din viaţă şi merg în cele 
mai sălbatice locuri ale lumii să-L 
vestească pe Isus. Programele TV 
produse de biserica noastră proclamă 
principiile noastre de sănătate prin 
mii de staţii'din China şi India. 
Programul „Descoperiri în profeţie", 
prezentat de fr. Mark Finley şi 
transmis prin satelit, va ajunge în 
cca. 5.000 de comunităţi. Sunt 
semne distincte că acest proiect va 
prilejui o redeşteptare spirituală şi 
misionară în multe biserici din 
Europa occidentală. „împărăţia lui 
Dumnezeu a venit peste voi."

Lupta spirituală se înteţeşte. în 
relatarea paralelă din Luca 11, Isus 
vorbeşte despre „omul tare şi bine 
înarmat, care îşi păzeşte casa". Aşa 
vorbeşte Isus despre Satana, şi El 
îl cunoaşte bine. Furia cu care Sa
tana luptă împotriva proiectului 
NET ’96 arată că el are motive să 
se teamă. După ce a livrat cu mare 
întârziere echipamentul de recepţie 
pentru Germania şi pentru România, 
firma Thomson, una dintre cele mai 
solide în domeniu, anunţă că nu 
mai poate produce pentru celelalte 
ţări prevăzute în contract, decât 
după jumătatea lui octombrie. Vă 
imaginaţi aşa ceva? Camioneta cu 
care un frate, profesionist de mare 
încredere, distribuia echipamentul 
în Germania este distrusă într-un 
accident. Restul echipamentului 
este încărcat în altă camionetă, 
care după două zile este prinsă din 
nou într-un accident. Ce se întâm
plă? „Omul tare şi bine înarmat 
îşi păzeşte bine casa."

Iar în această confruntare fi
nală, fiecare trebuie să ia atitudine. 
Nu există neutralitate. Este timpul 
ultim când să trecem de partea lui 
Isus. „Cine nu este cu Mine, este 
împotriva Mea." Este vremea se
cerişului „şi cine nu strânge cu 
Mine, risipeşte" (v. 30).

Indiferent de motiv, nepartici- 
parea cu Isus la această ultimă 
ofensivă împotriva necredinţei şi 
superstiţiei este temutul păcat 
„care nu va fi iertat" (v. 32).

Dar acum, avem privilegiul 
să dăm mărturie pentru Lsus. înche
ierea luminoasă ne anunţă: „Căci 
din cuvintele tale vei fi scos fără 
vină" (v. 37)____________ _____

cxo
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A ^ ă s + i le  si
t  f

U
rmărind uneori expe
rienţele evangheliştilor 
devotaţi, încerc un senti
ment de încântare, ame

stecat cu un fel de gelozie. Predi- 
carea are belşug de idei, este capti
vantă şi convingătoare, la care se 
mai adaugă o forţă pe care nu o pot 
descrie, însă o simt. De unde toate 
acestea? Nu le-am aflat în dicţio
nare, comentarii sau altă literatură. 
Mi-am dat seama că aceşti predica
tori spun ceea ce spun de la ei, sau 
mai bine spus „din ei“ . Aceasta 
înseamnă pentru ei vocaţie: nu pot 
altfel. Deviza lor este: „nu ceea ce 
fac, ci ceea ce sunt!“ Mulţumesc lui 
Dumnezeu pentru toţi captivii aces
tui mod de a trăi credinţa şi sunt con
vins că nu sunt puţini.

De ce este prezentă şi neputinţa 
în mărturia noastră? Sunt convins 
că mulţi se întreabă: cum va putea 
fi vestită Evanghelia în toată 
lumea? Sunt atâtea motive de îngri
jorare: suntem prea puţini, iar 
lumea este tot mai mare şi mai 
decăzută. Atunci apelăm la 
schimbările politice, care, subit, 
deschid porţile pentru Evanghelie, 
la tehnica avansată, comunicarea 
la nivel mondial fiind o problemă 
de secunde. Slujesc totuşi toate 
acestea „de mărturie neamurilor" ? 
Nu devin uneori aceste explicaţii 
actuale o mască pentru o realitate 
mult mai îngrijorătoare?

Masca este un mijloc de ascun
dere temporară a identităţii 
adevărate, oferind, tot temporar, o 
altă identitate. Istoria măştilor 
începe cu Lucifer, apoi scena se 
mută în Eden şi trece pe la Iuda, 
profeţii şi hristoşii mincinoşi, fa
riseii văruiţi şi... calul troian. 
Seamănă a carnaval, o manifestare 
cu totul opusă închinării într-o 
biserică.

Poate fi şi o mască a mărturi
sirii? Deşi este o contradicţie de 
termeni, experienţa ne-a învăţat că

m i s i u n e a

şi cele mai sfinte lucruri pot fi pro
fanate. De fapt „biserica şi car
navalul" este o idee mai veche, 
grozav de respingătoare pentru 
Dumnezeu (Isaia 1,13). Masca nu 
este decât o efemeridă: curând

Mi-am dat seama 
că aceşti predica
tori spun ceea ce 
spun de la ei, sau 
mai bine spus 
„din ei66. Aceasta 
înseamnă pentru 
ei vocaţie: nu pot 
altfel. Deviza lor 
este: „nu ceea ce 
fac, ci ceea ce 
sunt!64

trădează realitatea lăuntrică, iar 
„martorii" se privesc uneori în 
oglinda ochilor celor încă 
nemântuiţi, miraţi de propria lor 
înfăţişare, acoperită ciudat cu po
doabele altei împărăţii.

Isus nu a purtat mască nici
odată. Nici măcar faţă de femeia 
siro-feniciană, care a văzut clar că 
Isus era gata să-i vindece fiica 
chiar în clipa aceea. Conştien
tizarea existenţei măştilor este o 
provocare de a le distruge. „Jos 
masca!" este ispita subtil mascată 
a aureolei de reforpiator. 
înlăturarea măştii nu este o chesti
une de cosmetică, ceva ce ţine 
doar de exterior, ci aceasta presu

pune o schimbare a inimii. Dom
nul Isus a spus că nu există pomi 
mascaţi: cum este pomul, aşa este 
şi rodul. „Ori faceţi pomul bun şi 
rodul lui bun, ori faceţi pomul rău 
şi rodul lui rău: căci pomul se 
cunoaşte după rodul lui" (Matei 
12,33; cap. 24; 2 Petru 3). Astfel, 
ce fel de oameni ar trebui să fim 
noi? Oameni care-şi distrug 
măştile şi predică o Evanghelie 
nedeghizată, oameni fără vicleşug, 
asemenea lui Natanael şi celor 
144.000.

Stăm în pragul unei 
evanghelizări fără precedent. Se 
poate întâmpla ca sacrificiile, 
afişele, invitarea, organizarea, 
tehnica şi chiar adevărul predicat 
să nu fie decât o mască, ce-i drept, 
ceva mai aparte? NET ’96 va de
mara deplin în octombrie a.c., însă 
această mărturie s-a declanşat cu 
mult timp în urmă. Acum nu este 
decât un examen. Să ne amintim 
cum L-am primit pe Domnul Hris- 
tos: este timpul să umblăm pe de
plin în El - cu toată blândeţea, 
smerenia, îndelunga răbdare, ier
tarea, pocăinţa, consacrarea şi 
dragostea Duhului Sfânt. Apoi va 
începe să plouă, Ploaia Târzie, iar 
măştile nu rezistă la aşa ceva.

„în vremea aceea aurul va fi 
despărţit de zgură. Evlavia cea 
adevărată va fi deosebită clar de 
cea aparentă şi superficială. Aceia 
care şi-au asumat podoabele sanc
tuarului, dar care nu sunt îmbrăcaţi 
cu neprihănirea Domnului Hristos, 
se vor arăta atunci în ruşinea pro
priei lor goliciuni" - Profeţi şi 
Regi, ed. 1991, pag. 141.

Măştile sunt vremelnice, dar 
Evanghelia este veşnică. Cei 
înţelepţi vor străluci ca martori au
tentici. Ei vor face şi din NET ’96 
un mijloc de a-i învăţa pe mulţi să 
umble în neprihănire, pentru ca 
apoi, împreună, să strălucească ase
menea stelelor, în veac şi în veci 
de veci (Daniel 12,3). într-o lume 
nouă, veşnică şi fără măşti, îl vom 
vedea pe Bunul Isus aşa cum este, 
iar în ochii Lui, ne vom vedea aşa 
cum suntem: ca EL! (1 Ioan 3,1.2)

Teodor Huţanu,
preşedintele Conferinţei Moldova
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I n t e r v i u

NîT '96 -  START
Acesta va fir cel mai mare efort evanghelistic din istoria 

adventistă - poate din întreaga istorie creştină.

Frate Finley, cum s-a ajuns 
la hotărârea de a avea NET ’96?

NET ’96 este o consecinţă di
rectă a succesului pe care l-a avut 
NET ’95.

NET ’95 ne-a dat sentimentul 
că Dumnezeu a intervenit pe căi 
neobişnuite. în seara de deschidere 
au participat peste 60.000 de per
soane în 675 de biserici, 5.000 de 
persoane au fost botezate imediat 
şi alte sute ulterior, aşa încât entu
ziasmul pentru evanghelizare,al 
pastorilor, laicilor şi conducăto
rilor de pe tot cuprinsul Americii 
de Nord, a crescut. America de 
Nord îşi uneşte eforturile pentru 
misiune. Bisericile locale privesc 
deasupra problemelor lor, la însăr
cinarea mai vastă de a transmite 
Evanghelia Domnului Hristos. Aşa 
a luat naştere NET ’96.

Ce se păstrează şi ce este 
nou faţă de NET ’95?

Conţinutul şi numărul întâlni
rilor noastre vor fi foarte asemănă
toare. Predicile vor fi însoţite de noi 
grafice, noi proiecţii video. Progra
mele de publicitate vor fi cu totul 
noi, iar partea muzicală va fi con
solidată. Aceste aspecte vor fi noi:

• Prezentarea unui program 
despre sănătate în fiecare seară. 
Dan Mathews, de la revista Life- 
style Magazine, va conduce această 
serie televizată, în cooperare cu 
Spitalul Florida, Universitatea 
Loma Linda şi organizaţiile de 
sănătate adventiste.

• Lonnie Melashenko, de la 
postul de radio Voice of Prophecy,

Redăm aici o parte  din interviul pe  care  

William Johnson, editorul revistei Adventist 

Review, l-a luat pastoru lu i M ark  Finley, 

cel care  va prezen ta  conferinţele din ca

drul N E T  '96.

va conduce un program de ab
solvire a studiilor biblice. Studii 
biblice, publicate de Voice of Pro
phecy, au fost răspândite peste tot 
în America de Nord.

Se spune că NET '96 va fi o 
transmisie internaţională. Este 
adevărat?

Da. Este foarte entuziasmant să 
vezi cum s-a dezvoltat NET ’96. 
în ultimele câteva luni, viziunea a 
depăşit cele mai îndrăzneţe vise ale 
noastre. NET ’96 nu se va tran
smite doar în America de Nord, ci 
şi în America Centrală, America 
de Sud şi Europa. Vom oferi pro
grame în douăsprezece limbi 
(engleză, spaniolă, franceză, por
tugheză, germană, română, sârbă, 
croată, maghiară, norvegiană, rusă 
şi poloneză). Se crede că numărul 
bisericilor care vor participa va fi 
de 5.000 sau mai mult.

Ce s-a învăţat din prima serie?

Am învăţat că oamenii vor răs
punde unei prezentări video în-tr-o 
biserică locală. Ştiţi, criticii spun
eau că oamenii nu vor veni să as
culte un predicator care vorbeşte 
de pe un ecran video într-o bise
rică. Se spunea că, „dacă vor veni, 
nu vor rămâne. Poate că vor veni 
într-o seară sau două, din curiozitate. 
Iar dacă vor continua să vină, în 
mod sigur nu vor lua nid o hotărâre1 ‘.

A fost uimitor să vezi că un mare 
număr de oameni ridică mâna pen
tru a-L primi pe Hristos, că înge
nunchează, în bisericile locale, ca 
să renunţe la păcat, şi că vin în faţă, 
ca răspuns la chemarea de a-L urma 
pe Isus în serbarea Sabatului ori 
spre a fi botezaţi. Invitaţia la o pre
zentare video poate intimida mult 
mai puţin decât invitaţia de a par

ticipa la o întâlnire de evangheli
zare cu un predicator în persoană.

De asemenea, am învăţat că 
bisericile care doar prezintă progra
mul video, fără să facă o reclamă 
potrivită, sau cele ai căror membri 
nu se roagă şi nu-şi invită prietenii, 
au rezultate mult mai mici. Nu 
proiecţia video sau prezentarea 
asigură succesul, ci, mai curând, 
implicarea bisericii locale.

Ce doriţi să aibă loc în viaţa 
persoanelor care vor auzi solia?

Eu doresc ca oamenii să-L 
descopere pe Isus Hristos. Fiecare 
învăţătură pe care o prezentăm în 
evanghelizarea publică îl are în 
centru pe Domnul Isus. Scopul 
nostru este să vedem că oamenii 
vin la Hristos. Să vedem viaţa lor 
schimbată. Să-i vedem crescând şi 
trăind o viaţă rodnică, pulsând de 
vigoare şi energie, şi aşteptând cu 
nerăbdare venirea Sa.

Am auzit că, la început, aţi 
refuzat să vorbiţi pentru NET ’96. 
Ce v-a determinat să vă 
răzgândiţi?

La sfârşitul lui NET ’95, eram 
extrem de epuizat. Aveam nevoie 
de timp, ca să gândesc, să reflec
tez, să mă rog înainte de a lua o 
hotărâre grăbită. De asemenea, mă 
întrebam dacă revenirea mea ca 
vorbitor nu-i va face pe unii să 
gândească: „Am mai auzit soliile 
acestea41 şi să nu mai participe.

Chemarea ca, dintr-o singură 
localitate, să vii în legătură cu o di
versitate de grupuri culturale este 
enormă. Am crezut că biserica va 
fi slujită mai bine prin alegerea 
altcuiva. Dar, rugându-mă şi 
sfatuindu-mă şi cu alte persoane, 
felul meu de gândire a început să
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se schimbe. Am considerat că, 
măcar de data aceasta, avem 
nevoie de cineva care a trecut prin 
prima probă. Am fost convins de 
Duhul Sfânt că trebuie să conduc 
întâlnirile NET ’96.

Cum intenţionaţi să-i ajutaţi 
pe oameni să cunoască 
învăţăturile adventiste?

întâlnirile noastre sunt clădite 
pe premisa textului din Proverbe 
4,18: „Cărarea celor neprihăniţi 
este ca lumina strălucitoare, a cărei 
strălucire merge mereu crescând, 
până la miezul zilei“ . Calea celui 
neprihănit este ca răsăritul 
soarelui. Aşa cum răsare soarele 
peste pământ şi lumina lui creşte 
treptat, aşa prezentăm noi primirea 
Domnului Hristos şi soliile despre 
integritatea şi adevărul Bibliei.

Apoi, prezentăm a doua Sa ve
nire şi subiecte cum sunt ascul
tarea şi Sabatul, precum şi adevă
rurile mai greu de însuşit despre 
trăirea sănătoasă şi despre starea 
morţilor. Spre sfârşitul întâlnirilor, 
vorbim despre cartea Apocalipsa, 
despre motivul pentru care sunt 
atât de multe biserici şi despre 
adevărurile legate de biserica ad
ventistă de ziua a şaptea, ca fiind 
mişcarea finală a lui Dumnezeu în 
lumea noastră.

Mintea oamenilor este condusă 
treptat, cu sensibilitate şi iubire. 
Membrii noştri se pot simţi bine, 
invitându-şi prietenii la aceste în
tâlniri - nu vor fi puşi în încurcă
tură. Eu îi îndemn pe toţi membrii 
să aducă invitaţi în prima parte a 
întâlnirilor, aşa încât aceştia să aibă 
o bază pentru soliile următoare.

Care vor Ti unele dintre 
subiectele mai dificile?

în evanghelizare nu sunt subiecte 
grele şi nici subiecte uşoare. Fie
care subiect este o chemare ca să-L 
prezentăm în mod clar pe Isus, aşa 
încât oamenii să-L primească şi 
să-L urmeze. Pentru unii oameni, 
cel mai greu este să-L primească 
pe Isus ca Mântuitor. Pentru alţii, 
ar putea fi Sabatul, judecata finală 
a lui Dumnezeu sau botezul.

în centrul fiecărui subiect II 
prezentăm pe Domnul Hristos, cu

ample dovezi biblice, cu sensibili
tate şi cu iubire.

Care va fi etapa cea mai vi
tală a seriei?

Primele seri. Trebuie creată o 
legătură cu ascultătorii şi este 
nevoie de cel puţin o săptămână 
sau două pentru a ajunge la un nivel 
de încredere. Prima săptămână a 
seriei este vitală şi pentru că în acest 
timp depindem de membrii noştri, 
care îşi invită prietenii. Dacă nu 
vin în prima săptămână, ci mai 
târziu, să zicem în a treia sau în a 
patra săptămână, când prezentăm 
subiecte mai greu de însuşit, oamenii 
participă doar la o întâlnire.

Dacă un număr important de 
adventişti ar participa la prima 
întâlnire, fiecare cu un prieten, 
aceasta ar însemna un mare număr 
de ascultători, ceea ce ar fi extraor
dinar. Dacă zeci de mii de ad
ventişti s-ar ruga pentru seara din
5 octombrie, ar fi extraordinar.

Cum pot ajuta membrii 
bisericii în desfăşurarea aces
tor întâlniri şi cum se pot apro
pia de participanţii nead- 
ventişti?

Participând ei înşişi la întâl
niri. Invitându-şi prietenii la acestea. 
Organizând grupe de rugăciune.

Anumite aspecte trebuie evi
tate. Să nu-i îndepărteze pe 
oameni, vorbindu-le prea repede 
despre prea multe lucruri. La întâlniri, 
vor veni persoane care fumează, 
care poartă podoabe şi bijuterii şi 
care se îmbracă în toate felurile. 
Mulţi dintre participanţi vor dori 
să pună întrebări la care nu sunt 
pregătiţi să primească răspuns. O 
dată ce vor afla că este o biserică 
adventistă, vor începe să întrebe ce 
credem, de ce nu mâncăm came, 
de ce ţinem Sabatul, de ce nu cre
dem într-un iad veşnic. Cel mai 
bine este să le spunem, simplu: 
„Scopul principal al întâlnirilor 
noastre este să studiem Biblia, să-L 
înălţăm pe Isus şi să descoperim ce 
doreşte Dumnezeu să facem şi 
care e planul Său pentru viaţa noas
tră. Dacă veţi veni în continuare la 
întâlniri, întrebările dumneavoas
tră vor primi răspuns în ocaziile ur- 
mătoare“ .

Trebuie ca membrii să-i in
vite pe oaspeţi acasă, să le 
ofere studii biblice, cărţi etc.?

Dacă vin la biserică persoane 
noi, zâmbiţi-le, salutaţi-i călduros 
şi învăţaţi cum îi cheamă. Pe 
măsură ce se stabilesc relaţii, şi 
oamenii încep să vină la biserică 
în Sabat, să-i invităm acasă. Doar 
atunci când stabilim o relaţie de 
prietenie, este cazul să le dăm o 
carte. Cel mai bine este să creăm 
o atmosferă caldă în timpul întâl
nirilor şi să-i încurajăm să vină. 
Este mult mai bine ca persoanele 
care au fost instruie să predea stu
dii biblice să meargă acasă la 
oameni pentru a face aceasta.

Cum îi ajută bisericii evan
ghelizarea, chiar dacă nu este 
botezat nimeni?

în primul rând, când este predi
cat Cuvântul lui Dumnezeu, Dum
nezeu le atinge inima, şi oamenii 
vor fi botezaiţi. Chiar dacă în vreo 
biserică locală nu va fi nici o per
soană botezată, noi alcătuim cor
pul lui Hristos, facem parte dintr-o 
familie mai mare şi ne putem bu
cura de zecile de mii de persoane 
care vor fi botezate în timpul sau 
ca rezultat al acestei serii. Chiar 
dacă, în biserica mea locală, nu 
este botezat nimeni, se vor 
întâmpla câteva lucruri. în primul 
rând, membrii înşişi vor fi în
vioraţi în mod personal. Când as
culţi din nou solia Bibliei, inima ta 
este încălzită, credinţa ta în Hnstos 
creşte, viaţa ta spirituală este întărită. 
Mai mult, NET ’96 îmi arată că eu 
fac parte din ceva mult mai mare 
decât mine. Cunoaşterea faptului 
că misiunea lui Hristos înaintează 
cu putere mă face să privesc din
colo de problemele locale.

Evanghelizarea este o metodă 
de creştere spirituală, stabilită de 
Dumnezeu. Cu cât mă implic mai 
mult în câştigarea sufletelor, cu 
atât mai mult este încălzit sufletul 
meu. Cu cât mă implic mai mult 
în mărturisire, cu atât cresc mai 
mult spiritual. Cu cât vin mai mult 
în legătură cu alţii, cu atât se adân
ceşte mai mult propria mea expe
rienţă spirituală.
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P
uţine lucruri din Evul 
Mediu au fost mai pres
tigioase şi mai aureolate 
decât alchimia. Deopo
trivă „artă" meditativă şi de labo

rator, alchimia atrăgea şi pe filosof, 
şi pe cel cu înclinaţii ştiinţifice, şi 
pe cel însetat de averi. Să găseşti 
piatra filosofală, adică „formula" 
prin care să transformi în aur orice 
metal inferior, ar fi fost, într-adevăr, 
ceva formidabil, cu ajutorul căruia 
puteai răsturna, apoi, toată lumea! 
Da, chiar toată lumea, căci regii pă
mântului, generalii cu armatele lor, 
negustorii, meşteşugarii iscusiţi... 
toţi ar fi ajuns la cheremul tău!

Ceea ce se ştie mai puţin este 
faptul că, deşi poartă un nume 
arab, alchimia există din vremuri 
imemorabile. Egiptenii şi chinezii, 
înaintea grecilor, înaintea astrolo
gilor şi a arabilor, porniseră în cău
tarea pietrei fiiosofale. Nutrind 
conceptul că toată creaţiunea este 
unitară şi că toate elementele tind 
spre perfecţiune, ei credeau că tre
buie să existe o substanţă primară, 
numită piatra filosofală, în stare 
să transforme toate stările imper
fecte în cea perfectă, metalele in
ferioare, în aur. însă aceasta era 
doar o faţă a conceptului, căci, pe 
baza aceluiaşi raţionament, piatra 
filosofală trebuia să acţioneze simi
lar în toate domeniile, schimbând 
şi stările de boală - în sănătate..., 
iar în final, să transforme starea 
omului, din muritor - în posesor de 
viaţă fără de sfârşit...

înţelegeţi, deci, că alchimistul 
se ocupa doar incidental de creuzete 
şi de metale. Căci, mai mult decât 
bogăţie, glorie sau vreun avantaj 
politic, sărmanul căuta elixirul vieţii. 
Căuta sensul existenţei, leacul pen
tru păcat, pentru degradare şi moarte, 
„cheiţa secretă" care să rezolve, 
dintr-un foc, toate frământările 
sale şi să-l lase pe orbita fericirii... 
Nu este de mirare că n-a scăpat 
nici o singură categorie care să nu 
fi fost prinsă de alchimie, de la împă
raţii romani (Caligula, Diocleţian) 
la magicieni şi astrologi, de la filosofi

Lucian Crisfescu

(Aristotel) la papi, sfinţi şi călugări. 
Până şi Toma d’Aquino ocupă un 
loc de cinste în galeria alchimiei.

Aventurile fară noimă ale spiri
tului omenesc ascund în ele lecţii 
profunde. Nicăieri axiomele al
chimiei nu se găsesc mai „la ele 
acasă", decât în creştinism. Prac
tic, ele nu sunt decât reflexii şi ex
presii ale planului de mântuire, în 
care dezordinea născută de tragica 
aventură a păcatului strigă după 
vindecare; în care sângele lui Hris- 
tos înlătură miraculos orice degra
dare, orice urmă a păcatului şi a 
morţii, fiind capabil să-l transforme 
pe ultimul ticălos în aur de Ofir, 
pentru coroana Prinţului vieţii.

O aplicaţie tulburătoare
Cugetele mi se opresc, însă, 

lângă o altă aplicaţie, parcă mai acută 
şi mai critică. Iată, mă gândesc la 
viaţa de credinţă a creştinului, la 
felul în care înţelege el datoria sa 
pe pământ.

Privind la lungul convoi al înain
taşilor noştri creştini, ba chiar ana
lizând experienţa repetitivă a gene
raţiei mele, mă îngrijorează gândul 
că biserica mea bâjbâie letargic, în 
forme stereotipe, ignorând taina 
pietrei fiiosofale. Mă îngrijorez de 
faptul că biserica mea uită de exis
tenţa unei realităţi ultime care dă 
sens tuturor celorlalte activităţi şi 
preocupări ale creştinului şi le con
verteşte în desăvârşire...; că uită, 
aşadar, de faptul că viaţa creştinului 
şi a bisericii depinde de un element 
esenţial, care dă sens durerii şi bucu
riei, prigoanei şi bunăstării, într-un 
cuvânt, dă sens umblării terestre a 
creştinului. Oare şi în această privinţă, 
„fiii veacului acestuia" să fie 
„mai înţelepţi decât fiii luminii"?

încercaţi numai şi puneţi unui 
grup de creştini întrebarea: „De ce 
sunteţi în biserică?" şi mulţi vă vor 
răspunde stas: „Ca să fiu mântuit!" 
Egoism curat! Există vreun om nere
născut care să nu dorească să nu 
mai moară, ci să trăiască veşnic, în

paradis, şi încă pe... străzi de aur? 
Este evident că răspunsul descoperă 
o motivaţie falsă: „Când Domnul 
Hristos locuieşte în suflet, atunci 
gândul răsplătirii părăseşte locul 
dintâi şi nu va mai fi motivul care 
să impulsioneze lucrarea noastră“ 
(Parabolele Domnului Hristos, cap. 
28 „Răsplata din har", paragr. 28). 
E ciudat, dar tocmai la umbra aces
tui fals motiv îşi însăilează mii de 
creştini strădaniile lor de a-şi înde
plini îndatoririle religioase - tribu
turi prin care să-şi asigure „poliţa 
de eternitate". Şi, în temerile lor, 
se sfădesc cu privire la cât înseamnă 
sfinţire...; care este ultimul principiu 
de mântuire...; sau care excepţie 
n-ar trebui să fie numită păcat...

în timp ce aceste subiecte frămân
tă poate majoritatea, biserica mărşă
luieşte roată, în loc, pierzându-şi 
tot mai mult sensul şi identitatea!

Poate nu credeţi, dar tocmai 
pierderea din vedere a acestei esenţe 
a creştinismului este motivul pen
tru care biserici cu nume, vii şi re
formatoare odată, au dispărut de 
pe scena Marii Lupte. Scoaterea 
din unghiul privirii a tainicei pietre 
fiiosofale este una dintre stratage
mele cele mai subtile ale lui Satana, 
prin care toate câte compun viaţa 
de credinţă, cum sunt activităţile 
de cult, programele de comunitate 
sau exerciţiile spirituale personale 
(studiul, rugăciunea, meditaţia), îşi 
pierd rostul şi se formalizează, pre
ocupările migrând spre speculaţii 
teologice şi... psihologice. Bănuiţi 
despre ce ar putea fi vorba?

Dezvăluirea
Haideţi s-o descoperim! Vă pro

pun un joc al minţii şi al intuiţiei. 
Citiţi atent afirmaţiile de mai jos şi 
analizaţi critic sugestiile minus
cule din dreptul spaţiilor goale (ele re

flectă opiniile populare). Completaţi 
apoi, în creion, spaţiile goale cu 
răspunsul pe care îl socotiţi corect, 
iar la sfârşit, confruntaţi concluzi
ile dvs. cu răspunsurile date ia 
pagina 11a Curierului. Şi veţi 
avea o revelaţie!
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1. „Nimic nu doreşte Domnul Hristos aşa de mult, decât.

(335,2)
(să fie oare: o viaţă fără păcat?)

2. „Nu este nimic de care lumea să aibă aşa de mare nevoie, ca d e__

________ ______________________ 1_________________ “ (335,2)
(cumva: stegari ai adevărului?)

3. „Nu există nimic mai ofensator pentru Dumnezeu, decât spiritul 

mărginit care_____________________________________ “ (320,1)
(poate: se îngâmfă?)

4. „Prin acceptarea_____________________________ , noi intrăm în
(nu cumva: a Ploii Târzii?) 

şcoala Sa, spre a ne pregăti pentru curţile lui Dumnezeu. Respin
gând-o, însă, noi alegem separarea veşnică de prezenţa Sa!“ (309, 3)

5. „îngerii stau alături de aceia care.

(probabil: se roagă necurmat?)

6. „Oriunde inima__________________

(309,2)

(desigur: caută neprihănirea...)

acolo se manifestă lucrarea Duhului Sfant“ . (306, 3)

7. „Nu putem veni în legătură cu Divinitatea, fără să venim mai întâi 

în legătură c u ____________________________________ “ (306, 2)
(Hristos?)

8. „Desăvârşirea caracterului creştin se obţine numai când_______

(păzim toate poruncile Sale?)

9. „în ziua cea mare a judecăţii, aceia care_

(306,1)

(cumva: au avut o religie de formă?)

_vor fi aşezaţi alături de cei care au făcut numai rău“ . (288,2)

10. „Aneglija.
(o fi vorba de: studiul şi rugăciunea personală?)

dovedeşte necredincioşie faţă de Hristos11. (282, 1)

Destul! Ajung zece ghicitori!
Şi ce aţi găsit? Care este şcoala 

în care se realizează pregătirea 
noastră pentru cer? Ce pune în lu
mină lucrarea Duhului Sfânt? Care 
factor probează autenticitatea 
legăturii noastre cu Divinitatea?
Ce indică desăvârşirea caracteru
lui? Care lucru să fie atât de impor
tant, încât lipsa lui să însemne 
„trădare" şi osândă veşnică?

Pare greu de crezut, dar este 
adevărul crud! Iată piatra filoso- 
fală: e lucrarea pentru salvarea se

menilor, lucrarea misionară! Este 
ultima valută în care se convertesc 
toate celelalte valori spirituale. 
Biblia şi Spiritul Profetic sunt fără 
echivoc în această privinţă. (Pentru 
strângerea acestor afirmaţii atât de 
cuprinzătoare, a fost destul să frun
zăresc doar ultimele 50 de pagini 
dintr-o singură carte, din „Para
bolele Domnului Hristos“ .)

Ori, ori...
Poate veţi spune că lucrarea 

misionară nu este prima cauză, că

şi ea este determinată de altceva! 
Perfect adevărat. Fără naşterea din 
nou, fară dragostea lui Dumnezeu 
în inimă, chiar dacă cineva ar 
mima evanghelizarea, n-ar adăuga 
nici un deget la creşterea sa spiri
tuală şi nici o rază de bucurie 
cenuşiului vieţii fals-creştine.

Dar este la fel de adevărat că 
singurul lucru care dă sens şi iden
titate creştinismului, care dă cu
loare tuturor activităţilor banale 
ale vieţii, care converteşte lucrările 
mărunte în desăvârşire de caracter, 
care transformă chiar şi suferinţele 
în mângâiere, care dovedeşte 
prezenţa Duhului Sfânt şi care con
firmă mântuirea autentică este nu
mai şi numai slujirea semenilor, 
lucrarea de salvare a sufletelor, 
sau, altfel zis: lucrarea misionară.

Lucrarea misionară este acul 
cântarului care arată toată încărcă
tura lăuntrică; ea este realitatea ul
timă care dă pe faţă orice 
experienţă spirituală autentică.
Este unicul criteriu obiectiv al 
evaluării nivelului de convertire, 
de mântuire. Iar în lipsa ei, orice 
biserică se surpă sub izbiturile 
valurilor, pe care firea trezită a 
unor sfinţi apostaziaţi le asmute 
haotic.

Vrei să ştii cum te evaluează 
Dumnezeu? Sau unde te afli în 
procesul salvării? E destul atunci 
să te întrebi cât de mult te con
sumă lucrarea pentru suflete şi vei 
şti totul despre tine, ca în ziua 
judecăţii.

Evanghelizare, misiune...
O, cât de bun este Dumnezeu 

cu noi! Ne mai lasă şi anul acesta 
şi ne mai şi pune la dispoziţie un 
univers de pietre filosofale pentru 
a intra şi noi în misiune, prin pro
gramul NET ’96, iar apoi prin lu
crarea misionară personală în 
cadrul Campaniei Naţionale de 
Evanghelizare.

Vei rata ultima Sa chemare? 
Vei respinge ultima ta şansă? Ar fi 
curată sinucidere!

Şi dimpotrivă, să transformi 
toate ocaziile - în aur! Să scoţi 
aur din tinichele, au r din tablă 
proastă! Este mai mult decât 
bogăţie! Este chiar regăsirea bu
curiei pierdute a creştinismului!

Lucian Cristescu,

director Asociaţia pastorală
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fe le  chemarea Iul Dumnezeu
înseamnă să fim  rămăşiţăR Ce

ămăşiţă."
Cuvântul acesta este adânc în

rădăcinat în istoria adventistă, în 
teologia adventistă şi în sufletul ad
ventist. Multor adventişti le place, 
într-o lume tulburată, schimbă
toare, o lume a decăderii morale şi 
în derivă spirituală, cuvântul 
acesta este un liman pentru ei, 
reprezentând siguranţă, convin
gerea unei misiuni speciale şi un 
sentiment de pace şi de tihnă.

Pe de altă parte, unii adventişti 
sunt jenaţi de această idee. Ei 
înţeleg, desigur, că ea se află în 
Biblie şi că, de la început, a fost 
importantă pentru noi ca popor.
Insă au fost martori şi la folosirea 
sa greşită, cuvântul servind ca 
formă de exprimare a mândriei re
ligioase necuvenite şi ca sursă a 
unei prăpăstii mai mult decât nece
sare între adventişti şi creştinii sin
ceri din alte biserici.

Poate că metoda cea mai bună 
este să mergem la Biblie şi să 
încercăm să înţelegem ce însemna 
rămăşiţa la început. Apoi, putem 
căuta să descoperim ce înseamnă 
ea astăzi pentru noi - în mod per
sonal şi în misiunea noastră.

Cinci idei principale
Noţiunea de rămăşiţă străbate 

cărţile profeţilor din Vechiul Testa
ment. De pildă, Isaia (vezi Isa. 
37,32; 46,3), Ieremia (23,3; 31,7); 
Ezechiel (11,13), Amos (5,15) şi 
Mica (2,12; 4,7). Toţi aceşti 
profeţi, în referinţele indicate, 
menţionează această idee în mod 
precis, prezentând, împreună, cinci 
idei principale:

1. Păcatul şi decăderea abunda. 
Noţiunea de rămăşiţă se naşte şi 
este vestită în situaţii în care 
poporul lui Dumnezeu se desparte 
de El. Prin aceasta, se admite exis
tenţa păcatului şi a răului între cei

Jon DybdahI

care mărturisesc că sunt credin
cioşi. Ideea de rămăşiţă se rapor
tează astfel la o situaţie istorică 
specifică, de apostazie universală.

2. Judecata, ca o reacţie faţă de 
acest păcat, este iminentă. Răspunsul 
lui Dumnezeu faţă de păcatul per
sistent este judecata. Această jude
cată este legată de ideea de rămăşiţă.

3. Pocăinţa şi reforma sunt ne
cesare. Dacă poporul lui Dum
nezeu doreşte să scape de judecată, 
cei care fac parte din el trebuie să-şi 
schimbe căile. Păcatul trebuie 
abandonat, iar lui Dumnezeu să I 
se dea un răspuns sincer.

4. Salvarea vine pentru cei care 
răspund. In unele cazuri, cei care 
răspund sunt rămăşiţa. Ei scapă de 
judecată. în alte cazuri, rămăşiţa se 
referă la cei pe care Dumnezeu îi 
restabileşte în urma judecăţii.

5. Solia trebuie să fie vestită. 
Aproape fără excepţie, profeţii 
erau chemaţi şi ridicaţi ca să pro
clame o solie specială din partea 
lui Dumnezeu pentru timpul lor. 
Oamenii trebuia să audă care este 
adevărata situaţie, să ştie ce urma 
să se întâmple cât de curând.

Aceste cinci idei sunt în strânsă 
legătură cu aceea de rămăşiţă. Rămă
şiţa sunt cei care aud şi înţeleg 
solia profetului, se unesc cu Dum
nezeu şi primesc vindecarea Sa.

Scriptura prezintă cel puţin trei 
ocazii istorice importante, în care a 
fost necesară apariţia unei rămăşiţe:

1. Apostazia Israelului din 
Vechiul Testament a condus la o 
rămăşiţă a lui Israel, aşa cum au 
prezis profeţii.

.2. La rândul ei, şi rămăşiţa s-a 
depărtat de Dumnezeu, ducând la 
apariţia bisericii creştine (noua 
rămăşiţă), aşa cum e prezentată în 
Noul Testament.

3. în timp, însăşi biserica 
creştină L-a părăsit pe Dumnezeu, 
fapt ce a dus la formarea unei 
biserici a rămăşiţei, aşa cum a fost 
prezis în Apocalipsa 12,17.

Unii cred chiar că acest proces 
poate avea loc din nou.

Aplicaţie personală
Ce ne spune astăzi ideea de 

rămăşiţă? Cum ar trebui s-o 
aplicăm la viaţa noastră?

1. Trebuie să ne cercetăm serios 
propria stare spirituală. In toate 
cazurile, solia despre rămăşiţă este 
transmisă celor care cred în mod 
ferm că ei se află în siguranţă şi că 
sunt de partea cea bună. Israeliţii 
apostaziaţi nu vedeau nimic greşit 
în viaţa lor spirituală. Iar creştinii 
neascultători nu sunt altfel. Solia 
profetică despre rămăşiţă spune 
păcatul pe nume şi cheamă la cer
cetare de sine şi la pocăinţă. 
„Poporul rămăşiţei lui Dumnezeu 
trebuie să fie un popor convertit.41 
(Mărturii, voi. 9, pag. 127)

Pe vremea lui Amos, Israelul 
apostaziat respecta cu atenţie 
Sabatul (Amos 8,5), însă a fost 
pedepsit prin solia profetică pentru 
călcarea în picioare a săracilor şi 
pentru înşelăciune în afaceri 
(versetele 4, 5). în lumea noastră 
de azi, starurile muzicii rock şi 
eroii de baschet îi mulţumesc lui 
Isus pentru succesul lor şi continuă 
să încalce flagrant legea morală 
fundamentală. Mulţi alţi creştini 
na sunt mai buni, susţinând voioşi 
că ei sunt de' partea lui Dumnezeu, 
în timp ce trăiesc aşa cum le place 
şi neglijează legea Sa.

2. Judecata este reală. Atât 
Vechiul, cât şi Noul Testament 
vorbesc în mod clar despre drep
tatea şi judecata lui Dumnezeu. Cu 
toate acestea, subiectul judecăţii 
este astăzi unul dintre cele mai nea
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greate subiecte. Creştinii din Occi
dent, în special, doresc să li se vor
bească despre iubire, dar se dau 
înapoi când se aminteşte despre 
judecată.

Deşi nu dorim să-L prezentăm 
pe Dumnezeu asemenea zeilor 
care se bucură când îi distrug pe 
oameni, trebuie să fim credincioşi 
faţă de acea parte a Scripturii care 
arată că Dumnezeu va aduce orice 
faptă la judecată (Ecl. 12,14). 
Acelaşi Pavel, care a vorbit atât de 
elocvent despre iubire în 1 Corin- 
teni 13, spune, de asemenea:
„Căci toţi trebuie să ne înfăţişăm 
înaintea scaunului de judecată al 
lui Hristos“ (2 Cor. 5,10). Această 
solie trebuie vestită în mod clar, 
aşa încât oamenii să fie avertizaţi. 
Aceasta face parte din onestitatea 
noastră fundamentală.

îmi amintesc că lucram asiduu 
cu un student de-al meu de la cole
giu. L-am prevenit de câteva ori de 
urmările faptului că nu a reuşit să-şi 
predea lucrările care-i lipseau. în 
cele din urmă, nemaiavând nici o 
alternativă, când a sosit timpul pen
tru punerea notelor, l-am trântit la 
examen. Când s-au dat rezultatele, 
el m-a căutat. Mirat şi neîncre
zător, a spus: „Nu credeam că veţi 
face aceasta! Ştiu că m-aţi averti
zat, însă nu v-am crezut“ . Mă tem 
că, la revenirea Sa, mulţi îi vor răs
punde la fel şi lui Isus. Trebuie să 
le spunem oamenilor că judecata 
este reală!

3. Oamenii trebuie avertizaţi. 
Dacă judecata este, într-adevăr, 
aproape, avem obligaţia să-i aver
tizăm pe alţii, cu iubire, despre 
aceasta. Este o misiune urgentă.
Din acest motiv, numărul doispre
zece din punctele de credinţă fim- 
damentale afirmă că fiecare 
credincios este chemat să ia parte 
în mod personal la această mărtu
rie mondială.

Mărturia aceasta nu cuprinde 
doar prezentarea păcatului şi a ju
decăţii viitoare, ci şi vestea bună 
că Isus oferă salvarea. El vine, de 
asemenea, pentru a doua oară, ca 
să-i elibereze pe cei care îi sunt cre
dincioşi. Cei care Ii răspund nu tre
buie să se teamă de judecata finală.

In timpul ploilor abundente şi 
al inundaţiilor care au avut loc cu

un timp în urmă, un mare pod de 
pe o arteră principală din Califor
nia (Interstate 5), care leagă nordul 
şi sudul, s-a prăbuşit brusc, pe 
neaşteptate. Câteva maşini aflate 
în plină viteză s-au scufundat în 
râul de dedesubt şi s-au pierdut, 
înainte ca barierele să poată fi 
coborâte şi un sistem de alarmă să 
fie pus în funcţiune. Nu pot decât 
să-mi imaginez în mod slab senti
mentul nevoii disperate de 
acţiune, pe care l-au trăit primii 
oameni care au văzut primejdia.
Ei şi-au dat seama că, dacă nu 
se intervenea în mod drastic, în 
curând aveau să moară mult mai 
mulţi.

Pionierii noştri adventişti au 
trăit acest simţ al urgenţei de a-i 
avertiza pe oameni. Şi acelaşi in
teres fierbinte pentru cei aflaţi în 
primejdie iminentă trebuie să-l îm

părtăşim şi noi astăzi. Cunoaşterea 
adevărurilor pe care le ştim consti
tuie un mandat de a le transmite al
tora. Această dorinţă de a-i avertiza 
şi salva este esenţială pentru misi
unea noastră. Misiunea nu este o 
opţiune - estenecesitate. A fi pro
fet înseamnă că, asemenea profeţilor 
din Vechiul Testament, ne simţim 
constrânşi să le împărtăşim 
oamenilor convingerile noastre.

Folosire greşită şi abuz
Am fi mai puţin decât oneşti, 

dacă n-am recunoaşte că unii din
tre noi au folosit greşit ideea de 
rămăşiţă, spre exasperarea 
oamenilor din interiorul şi din 
afara bisericii. Ca să evităm 
această problemă, ar trebui să ne 
ferim de capcanele următoare:

1. Mândria şi exclusivismul re
ligios. Ceea ce a fost, iniţial, o che
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mare la reformă în faţa judecăţii şi 
o misiune de a-i avertiza pe alţii 
poate deveni un motiv de mândrie. 
Cei care au tăcut o mişcare în di
recţia reformei 
pot deveni repede 
aroganţi în felul 
de a se apropia de 
cei care, cred ei, 
nu au răspuns.
Trebuie să reţi
nem că noi nu pu
tem citi inimile.
Judecăţile cu 
privire la alţii se 
bazează întot
deauna, parţial, 
pe ignoranţă. A 
face parte din 
rămăşiţă este un 
drum de o viaţă, 
al misiunii, nu un 
semn că am ajuns 
într-o stare superioară. Datoria noastră 
este să transmitem solia cu iubire 
şi în mod credincios, şi să-L lăsăm 
pe Dumnezeu să ia deciziile finale.

Nici în Scriptură, nici în scrie
rile sorei Ellen White, rămăşiţa nu 
este identificată în mod direct cu o 
structură instituţională, cu o organi
zaţie religioasă ori cu o entitate 
bisericească. Persoane din biserică 
pot fi pierdute, iar credincioşi sin
ceri din afara ei pot fi salvaţi. 
Rămăşiţa sunt oamenii serioşi faţă 
de Dumnezeu. Ei au primit mân
tuirea Sa gratuită şi doresc să-L 
asculte, după cunoaşterea pe care o 
au. Ei iubesc legea Lui şi doresc 
să-L urmeze. Ca să fim cinstiţi, tre
buie să spunem clar că sunt ad
ventişti de ziua a şaptea care dau 
zecimea, serbează Sabatul şi stu
diază scrierile sorei White, dar care 
nu fac parte din rămăşiţă. Ei au as
pectul exterior, forma „rămăşiţei", 
însă, ca şi oamenilor din zilele lui 
Amos, le lipseşte esenţa ei.

Pe de altă parte, există creştini 
neadventişti care ţin duminica şi 
care vor scăpa de judecată, fiindcă 
ei se aseamănă cu rămăşiţa prin 
promptitudinea de a-L urma pe 
Isus oriunde îi conduce El. Numai 
că n-au auzit sau n-au înţeles încă 
tot ce le cere El.

Atitudinea de mândrie şi de ex
clusivism ne-a izolat adesea chiar 
de oamenii care ar fi trebuit să

audă mesajul nostru. Deşi nici
odată nu trebuie să ne fie ruşine de 
solia noastră, trebuie să avem grijă 
ca să fim umili cu privire la cine 

suntem, tratându-i 
pe alţii ca adevă
raţi şi/sau po
tenţiali căutători 
ai adevărului, îm
preună cu noi.

2. Un amăgitor 
sentiment de sigu
ranţă. Dacă tre
buie să învăţăm o 
lecţie din istoria 
noţiunii de 
rămăşiţă, aceasta 
este ideea că e 
primejdios să 
rămânem exact 
aşa cum suntem 
acum. într-un 
timp, atât Israel, 

cât şi biserica, în general, au fost 
poporul rămăşiţei. Acea „rămă- 
şiţă“ s-a pierdut. A fi rămăşiţă în
seamnă să fim deschişi faţă de ade
văr, să fim deschişi pentru o cer
cetare continuă. „Sunt încă împrăş
tiate multe nestemate ce trebuie 
adunate laolaltă, ca să devină pro
prietatea poporului rămăşiţei lui 
Dumnezeu" (Counsels on Sabbath 
School Work, pag. 34). „Duhul 
adevărului", spunea Isus, „are să 
vă călăuzească în tot adevărul" 
(Ioan 16,13).

Poporul rămăşiţei sunt cei care 
nu se mulţumesc niciodată cu starea 
în care sunt, ci doresc să cerceteze, 
să înveţe, să crească şi să strângă 
acele „nestemateîmprăştiate".

3. O stare în care autoconser
varea înghite proclamarea. Este 
uşor ca poporul rămăşiţei să 
dorească să se retragă ca să fie în 
siguranţă. Imboldul de a păstra şi a 
proteja este justificat. Totuşi, 
rămăşiţa nu trebuie să consume 
niciodată prea mult timp cu auto
conservarea, pentru ca însărcinarea 
vitală a misiunii să nu se piardă.

în realitate, teama că şi-ar 
putea pierde calitatea de rămăşiţă 
poate contribui la demiterea ei sau 
la încetarea existenţei sale. Când 
ne limităm la autoprotejare, uităm 
că motivul pentru care am fost 
chemaţi este tocmai ca să-i aver
tizăm şi să-i salvăm pe alţii.

Atunci încetăm să fim vestitorii 
profetici de care a fost nevoie în 
misiunea noastră iniţială. Când se 
întâmplă aceasta, suntem deja pe 
cale să ne pierdem statutul de 
rămăşiţă.

Adevărata concepţie despre 
rămăşiţă este o ancoră fermă. Ea 
ne dă o înţelegere corectă a lumii, 
care e sortită judecăţii, ne cheamă 
să vestim o mântuire întemeiată pe 
Domnul Isus, care vine curând. Cu 
alte cuvinte, ideea de rămăşiţă con
stituie ordinul nostru de înaintare, 
nu un semn al unui statut special. 
Corect înţeleasă, teologia rămăşiţei 
este un sunet de trâmbiţă care ne 
cheamă la ucenicie atentă şi la 
misiune înflăcărată. Greşit 
înţeleasă, ea poate duce la aroganţă 
şi la mulţumire de sine. Dumnezeu 
să ne ajute să transmitem 
adevărata solie a rămăşiţei cu atâta 
putere, încât cei care au nevoie s-o 
audă să fie atraşi la Isus.

Jon Dybdahl este director al Institutu
lui Misiunii Mondiale, la Universi
tatea Andrews din Berrieii Springs, 
Michigan.
Adventist Revieiv, 9 mai 1996

Piatra filosofaiă /  răspunsuri
în răspunsurile de mai jos, sunt 

indicate pagina şi paragraful din 
cartea Parabolele Dotnnului Hris- 
tos, ediţia 1980.

1. „să reprezentăm lumii carac
terul şi spiritul Său" (335,2).

2. „manifestarea iubirii Mân
tuitorului prin oameni" (335, 2).

3.: „se îngrijeşte numai de 
el“ (320,1).

4 .: „lucrării de slujire a se
menilor" (309,3).

5. „se află în slujba lui Dum
nezeu pentru slujirea semenilor 
lor" (309, 2).

6. „acţionează spre binecuvân
tarea şi înălţarea altora" (306,3).

7. „omenirea" (306,2).
8. „impulsul de a-i ajuta şi a-i 

binecuvânta pe alţii porneşte în 
mod constant dinăuntru." (306, 1).

9. ,.n-au lucrat pentru Hris- 
tos" (288, 2).

10. „cooperarea cu Domnul Hris- 
tos la lucrarea de mântuire a su
fletelor" (282,1).

Sunt adventişti de 
ziua a şaptea care 
dau zecimea, ser
bează Sabatul şi 
studiază scrierile 
sorei Ellen White, 
dar care nu fac 
parte din rămăşiţă.
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Săptămâna sănătăţii -  4-12 octombrie

T
recător şi limitat cum este, omul are nevoie, din când în când 
de opriri din iureşul lucrului care nu se termină niciodată, de 
popasuri pe calea vieţii, străjuită de o parte şi de alta de 
împliniri şi regrete, de bucurii şi dureri, de dulceaţă şi amără
ciune. încă de timpuriu, înţelegem cât de benefice sunt aceste răgazuri de 

bilanţ şi de reaşezare a priorităţilor şi a valorilor.
Un astfel de popas este şi Săptămâna sănătăţii - una dintre cele 52 de 

săptămâni ale anului, pe care, de data aceasta, vă propunem să o parcurgem 
împreună. Vom începe, în Sabatul din 5 octombrie, cu adoptarea (sau 
consolidarea) unei atitudini sănătoase faţă de viaţă. Apoi, timp de şase 
zile, vom căuta să înţelegem ce înseamnă să fii misionar medical, şi ce 
lucrare avem de făcut în acest sens. Drept ghid vom folosi cartea Divina 
vindecare, pag. 97-153, după cum urmează:

• duminică, 6 octombrie, „învăţând şi vindecând" (pag. 97-112)
• luni, 7 octombrie, „Ajutaţi pe cei ispitiţi" (pag. 113-118)
• marţi, 8 octombrie, „Lucrarea pentru necumpătaţi" (pag. 119-127)
• miercuri, 9 octombrie, „Ajutarea celor fără lucru şi fără cămin"

(pag. 128-140)
• joi, 10 octombrie, „Săracii care nu se pot ajuta" (pag. 141-148)
• vineri, 11 octombrie, „Servicii de făcut bogaţilor" (pag. 149-153)
Vom încheia Săptămâna sănătăţii aflând câteva amănunte despre

„marele avantaj" al trăirii în armonie cu revelaţia divină în domeniul 
sănătăţii.

Vă dorim spor la studiu şi la lucru, sub călăuzirea lui Dumnezeu, şi 
multă sănătate!

dr. Gily lonescu
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0  atitudine sănătoasă
and vorbim despre 

: i vieţuire sănătoasă,
unul dintre cuvintele 
cheie pe care este im

portant să le înţelegem este atitudi
nea. Auzim despre atitudini 
corecte şi despre atitudini greşite.
In definitiv, ce importanţă are atitu
dinea pe care o adoptăm?

Atitudinea este aceea care de
termină felul nostru de a face faţă 
dificultăţilor, problemelor, durerii, 
succesului, muncii - tuturor lu
crurilor pe care le înfruntăm zi de 
zi. Este important să cunoaştem 
efectele atitudinilor noastre. Biruinţa 
sau înfrângerea depind de felul 
cum reacţionăm la situaţiile vieţii.

O atitudine de superioritate ne 
lipseşte de prieteni. O atitudine de 
suspiciune distruge legăturile in- 
terumane. Un alt distrugător al 
acestor legături este atitudinea ne
gativă, însă aceasta are un efect 
mai ruinător chiar asupra sănătăţii 
celui care o cultivă.

Cum vă simţiţi când sunteţi tre
cut cu vederea şi altcineva este 
avansat? Ce gânduri vă frământă 
iar şi iar, când medicul vă anunţă 
că diabetul de care suferiţi v-a 
afectat ochii şi că, încetul cu 
încetul, vă veţi pierde vederea?

Mulţi devin mânioşi, plini dc 
amărăciune şi de resentimente. încep 
să le vorbească aspru şi răutăcios 
celor iubiţi. îşi pierd răbdarea faţă 
de pastor şi se mânie chiar şi pe 
Dumnezeu. Alţii, ca să nu se mai 
gândească la aceste lucruri neplă
cute, se refugiază în consumul de 
alcool, de droguri/medicamente 
sau de mâncare. Iar alţii merg mai 
departe, ca şi când nimic nu s-ar fi 
întâmplat - asemenea struţului care-şi 
ascunde capul în nisip - pretinzând 
că nu sunt nici un fel de probleme.

Uneori se pare că este necesar 
să trăim unele dintre aceste 
simţăminte, până când ajungem în 
stare să facem faţă situaţiei şi să 
vedem ce bine poartă în ea şi cum

poate transforma Dumnezeu o ast
fel de situaţie sau o problemă de să
nătate, în ceva prin care El ne atrage 
mai aproape de Sine şi ne învaţă să 
ne bizuim mai mult pe El. Când 
facem aceasta, nu mai purtăm sin
guri povara, ci avem cel mai mare 
ajutor din lume - puterea şi ajutorul 
lui Isus Hristos. Trăind în această 
lume, ştim că greutăţile şi durerea 
alcătuiesc o parte a vieţii noastre, 
însă, cu ajutorul lui Isus, ne putem 
asuma răspunderea să găsim 
soluţii rezonabile şi eficiente.

Neputinţa de a accepta faptul 
că durerea şi nedumeririle sunt o 
parte normală a vieţii de pe acest 
pământ poate duce la boli emoţio
nale şi chiar la probleme de sănă
tate fizică şi la boli ale trupului, 
în urmă cu mai bine de un veac, 
Ellen White scria astfel: „Bolile 
minţii se pot întâlni pretutindeni. 
Nouă zecimi dintre bolile de care 
suferă omul îşi au originea aici“ 
(Testimonies, voi. 5, pag. 444).

Eustress este un termen care se 
referă la stresul normal, pe care-1 
trăim permanent şi care ne face în 
stare să ducem la bun sfârşit tre
burile de zi cu zi, să ajungem la 
timp la întâlniri etc. însă, dacă ne 
lăsăm copleşiţi de probleme, dacă 
uităm să cerem ajutor lui Dum
nezeu, acest eustress se transfomă 
în distress - adică într-un stres cu 
efecte negative, cum ar fi durerile 
lombare, durerile de cap, hiperten
siunea arterială etc.

Cercetătorii sunt de părere că, 
în condiţiile în care nivelul de stres 
rămâne ridicat, beneficiul de pe 
urma schimbării în bine a modului 
de viaţă (adică alimentaţie corectă, 
program regulat de exerciţii fizice 
aerobice, 6-8 ore de somn pe 
noapte, evitarea alcoolului, tutunu
lui şi altor droguri etc.) este limi
tat. Peste cinci milioane de români 
suferă de hipertensiune arterială şi 
alte câteva milioane, de dureri lom
bare - ambele suferinţe fiind legate

de stresul de lungă durată, nere
zolvat.

De aceea, este important să ştim 
cum să facem faţă problemelor fără 
să trecem prin stări excesive de stres.

Mintea - factor important 
de care depinde sănătatea

Deşi mintea este un factor ma
jor implicat în apariţia bolii, să nu 
uităm că ea este implicată în egală 
măsură în menţinerea sănătăţii. S-a 
efectuat un experiment la Universi
tatea California din Los Angeles. 
S-au recoltat două probe de sânge 
de la un voluntar. Prima a fost folo
sită ca referinţă, iar a doua a fost 
luată după cinci minute. Pe toată 
durata celor cinci minute, voluntaru
lui i s-a creat o dispoziţie de aştep
tare plăcută, de bunăstare emoţională. 
Aceste gânduri plăcute s-au mani
festat, în plan subiectiv, prin stimu
lare şi mobilizare. Ei bine, după 
doar cinci minute de trăire a aces
tor emoţii pozitive, rezultatele au 
arătat o creştere globală de 53% a 
componentelor sistemului imuni- 
tar, fie că era vorba de celulele poli- 
morfonucleare, fie de NK (natural 
killer) sau de limfocitele T etc.

• Creşterea cea mai redusă - 
30% - s-a înregistrat în cazul 
celulelor NK. Acestea sunt o com
ponentă a siştemului imunitar, care 
exercită un efect protector faţă de 
celulele canceroase.

• Creşterea cea mai spectacu
loasă - 200%! - s-a înregistrat în cazul 
limfocitelor T. Acestea reprezintă 
principalele celule efectoare şi 
reglatoare ale sistemului imunitar.

Aşadar, prin îmbunătăţirea ac
tivităţii sistemului imunitar, culti
varea unor atitudini şi emoţii 
pozitive influenţează în bine starea 
de sănătate.

Dr. Lee Berk de la Centrul 
Medical al Universităţii Loma 
Linda a efectuat un alt experiment. 
El a descoperit că, atunci când 
cineva încearcă emoţii pozitive, se

Curierul Adventist •  Septembrie 1996 13



produc anumite modificări în pro
ducţia de hormoni.

• Creşte în mod semnificativ 
blastogeneza (proliferarea celule
lor imune); este limpede că, prin 
înmulţirea celulelor imune, 
apărarea imună devine mai bună.

• înmulţirea celulelor imune este 
însoţită de o scădere accentuată a 
cortizonului, un hormon cu efecte 
imunorepresoare binecunoscute.

Dr. C. McCelland, de la Univer
sitatea Boston, a măsurat concen
traţia de imunoglobuline A 
salivare la un grup de voluntari, 
după ce aceştia vizionaseră un film 
de 50 de minute despre maica 
Tereza. Filmul era astfel conceput 
încât să inducă o stare emoţională 
pozitivă, de compasiune. Savantul 
a constatat o creştere însemnată a 
imunoglobulinelor A salivare. în 
schimb, după vizionarea de către 
aceiaşi voluntari a unui film docu
mentar şocant despre atrocităţile 
comise de nazişti în timpul celui 
de-al doilea război mondial - film 
menit să stârnească emoţii nega
tive, ca mânia - nu s-a observat 
nici o modificare apreciabilă în 
concentraţia imunoglobulinelor. 
Imunoglobulinele A salivare fac 
parte din sistemul imunitar, şi se 
crede că ele exercită un efect pro
tector contra virusurilor. Ele consti
tuie astfel o parte a miracolului 
corpului omenesc creat de Dum
nezeu, un mecanism de apărare ce 
acţionează chiar la poarta de in
trare a virusurilor şi a bacteriilor, 
care, pătrunse în gură, încearcă să 
invadeze organismul. Un nivel 
crescut al acestor imunoglobuline 
A salivare înseamnă o protecţie 
mai bună şi boli mai puţine!

Cât de adevărat este Cuvântul 
lui Dumnezeu din Proverbe 17,22: 
„O inima veselă este un bun leac“ !

Evident, mintea este un factor 
determinant al stării noastre de 
sănătate. întrebarea este: Cum ne 
putem controla mintea pentru a o 
feri de stres, tensiune, îngrijorare, 
durere, nemulţumire, vinovăţie, şi 
ca să avem necontenit o inimă ve
selă şi o conştiinţă împăcată? Răs
punsul este: prin EI!

în Matei 11,28 citim astfel: 
„Veniţi la Mine, toţ; cei trudiţi şi 
împovăraţi, şi Eu vă voi da 
odihnă". Da, numai prin Hristos 
găsim odihnă, doar prin El putem

dobândi pacea interioară durabilă. 
Numai Hristos ne poate oferi 
adevărata odihnă când suntem 
trudiţi şi împovăraţi, iar această 
odihnă ne dă pace sufletească.
Pacea pe care ne-o oferă Hristos 
este o pace cu totul deosebită:

• este o pace care rămâne în 
pofida dificultăţilor financiare;

• este pacea pe care o aveau 
Pavel şi Sila, în ciuda durerilor din 
trupul lor zdrobit şi însângerat, aşa 
încât au fost în stare să se roage şi 
să cânte laude lui Dumnezeu în 
temniţă;

• este pacea pe care Jan Huss a 
avut-o. El a putut cânta „Isuse, Fiul 
lui David, ai milă de mine“ , până 
când glasul i-a fost înghiţit pentru 
totdeauna de flăcările ce-1 mistuiau.

Oamenii fericiţi şi mulţumiţi sunt 
aşa fiindcă ei au întâmpinat cu înţe
lepciune nedumeririle şi durerile 
vieţii, nu pentru că n-au trecut prin 
acestea. Ei şi-au dat seama că dure
rea şi dificultăţile pe care ea le aduce 
sunt necesare pentru creşterea 
noastră mintală şi spirituală. în loc 
să murmurăm nemulţumiţi când ne 
întâlnim cu astfel de situaţii, ar tre
bui să fim bucuroşi şi împăcaţi su
fleteşte. Biblia spune astfel în Iov 
5,17: „Ferice de omul pe care-1 
ceartă Dumnezeu! Nu nesocoti 
mustrarea Celui Atotputernic".

Chiar şi cei neprihăniţi au 
multe necazuri. Totuşi, când îşi re
cunosc starea şi nevoia extremă 
după un ajutor divin, ei se roagă 
lui Dumnezeu, iar El le vine îndată 
în ajutor. Această dependenţă îi _ 
ajută să crească şi să fie fericiţi. In 
plus, ori de câte ori găseşti soluţii 
responsabile pentru problemele cu 
care te confrunţi, îţi întăreşti 
sănătatea şi puterea mintală.

„îngrijorarea este oarbă şi nu 
poate discerne viitorul; însă Isus 
vede sfârşitul de la început. în 
orice încurcătură El are calea Sa 
pregătită pentru a aduce eliberare. 
Tatăl nostru ceresc are o mie de 
căi prin care ne poate ajuta, despre 
care noi nu ştim nimic. Cei care ac
ceptă principiul potrivit căruia slu
jirea şi onoarea lui Dumnezeu sunt 
supreme descoperă că nedumeririle 
dispar şi în faţa lor se aşterne o 
cărare dreaptă" (Hristos, Lumina 
lumii, pag. 330).

Nimic nu se întâmplă aici, pe 
pământ, fără ştirea Lui şi fară să

fie spre binele nostru cel mai înalt. 
Acceptaţi durerea şi greutăţile 
vieţii cu bunăvoinţă, gândindu-vă 
la textul din Romani 8,28: „Ştim 
că toate lucrurile lucrează împreună 
spre binele celor ce iubesc pe 
Dumnezeu..." Toate lucrurile lu
crează împreună spre binele nos
tru. Este spre binele nostru să ne 
încredem în El şi să tratăm, astfel, 
responsabil, durerile şi problemele 
pe care le avem.

în Isaia 26,4, Dumnezeu ne 
îndeamnă: „Încredeţi-văîn Dom
nul pe vecie, căci Domnul Dum
nezeu este Stânca veacurilor. Dacă 
ne încredem în El pe deplin, rezul
tatul va fi cel menţionat în Isaia 
26,3: „Celui cu inima tare, Tu-i 
chezăşluieşti pacea; da, pacea, căci 
se încrede în Tine". Da, dacă ne 
încredem în Dumnezeu, vom avea 
pacea desăvârşită. Pacea 
desăvârşită înseamnă o atitudine 
sănătoasă.

Bunica Clemmons avea 94 de 
ani. Toată viaţa ei fusese o femeie 
harnică. Iubea viaţa. Îl iubea pe 
Dumnezeu. îşi iubea familia. îşi 
iubea munca. îşi petrecuse di
mineaţa spălând ferestrele. Pe la 
ora 11, a simţit că parcă o părăsea 
ceva. La prânz, a intrat în casă şi 
le-a spus copiilor: „Cred că mi-a 
sosit ceasul.,Pregătiţi totul". In 
după-amiaza aceea, pe la ora 3, a 
încetat din viaţă. Fără durere, fără 
vreo boală care să-i macine cura
jul. Murise la fel de plăcut, după 
cum trăise. îşi încredinţase 
întreaga viaţă în grija lui Dum
nezeu şi astfel, îngrijorarea şi 
teama dispăruseră. Familia ei s-a 
simţit întărită privindu-i credinţa 
puternică, şi toţi cei care veniseră 
în legătură cu ea spuneau că fusese 
o binecuvântare.

Doamne, dă-ne şi nouă aceeaşi 
credinţă şi încredere în Tine.

întrebări
1. Mânia afectează starea siste

mului imunitar. Adevărat Fals
2. Toţi avem nevoie de eustress.

Adevărat Fals
3. Saliva ne poate proteja de 

boalăv Adevărat Fals
4. îngrijorarea este_____şi nu

poate discerne viitorul.

Articol alcătuit de departamentul 
sănătăţii al Diviziunii Asia-Pacijic
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Marele avantaj
D

umnezeul păcii să vă 
sfinţească El însuşi pe 
deplin; şi duhul vostru, 
sufletul vostru şi tru

pul vostru să fie păzite întregi, fără 
prihană la venirea Domnului nos
tru Isus Hristos“ (1 Tes. 5, 23).

Ce aţi face dacă, pe neaştep
tate, aţi deveni posesorul unui auto
turism Mercedes nou-nouţ, însă 
acesta ar fi singura maşină pe care 
aţi putea-o avea vreodată? V-aţi 
lua la întrecere cu oricine, apăsând 
cu nesaţ pe pedala de acceleraţie? 
V-aţi amuza frânând în plină 
viteză sau făcând virajuri spectacu
loase ori probându-i rezistenţa la 
trecerea prin bălţi şi noroi? Aţi 
avea toată libertatea s-o faceţi, 
doar e maşina dumneavoastră! Şi, 
dacă aţi avea bani să-i înlocuiţi pie
sele uzate, poate că aţi reuşi s-o 
menţineţi în funcţiune un timp des
tul de îndelungat. însă, inevitabil, 
va veni şi ziua în care va parcurge 
ultimul kilometru, după care nu va 
mai fi bună decât pentru piese de 
schimb sau pentru fier vechi.

Sau aţi putea-o conduce cu pru
denţă, bucurându-vă fie deplin de 
ea vreme mult mai îndelungată, 
fără să se defecteze prea tare în tot 
acest timp.

Sunt sigur că aţi prins ideea. 
Corpul şi mintea dumnevoastră 
sunt o maşinărie mult mai perfectă 
şi mai solidă decât orice autove
hicul. Aţi fost conceput să duraţi - 
în condiţii de îngrijire adecvată - 
foarte, foarte mult timp.

Dar ce înţelegem prin „îngri
jire adecvată" ? In zilele noastre, 
oamenii de ştiinţă se ocupă foarte 
mult de această întrebare şi ne 
oferă deja unele răspunsuri. Lucrul 
cel mai important pe care l-au 
descoperit este, probabil, acela că 
alegerea unui mod de vieţuire 
adecvat aduce cu sine o serie de

A. T. Carpena

avantaje reale. Un studiu efectuat 
pe 7 000 de persoane a demonstrat 
că factorii psihologici (lucruri ca 
participarea regulată la biserică, 
viaţa de familie, activităţile desfă
şurate în grup) contribuie la creş
terea speranţei de viaţă. într-un 
interval de nouă ani, s-a constatat 
că, pentru fiecare 100 de persoane 
împăcate sufleteşte care decedau, 
existau 157 de oameni nefericiţi 
care mureau.

Un alt studiu a scos în evidenţă 
existenţa unei rate a mortalităţii 
mai scăzute în rândul celor care 
aveau mai multe legături sociale 
prin participarea la biserică, prin 
căsătorie, prin contacte cu prieteni 
şi rude, precum şi prin activităţi de 
grup oficiale sau neoficiale. între 
persoanele cu foarte puţine legături 
sociale, mortalitatea a fost de 2-3 
ori mai mare decât a celor care 
aveau cele mai multe legături sociale.

Stilul de viaţă şi speranţa de 
viaţă

S-a constatat că există şapte de
prinderi sau obiceiuri care pro
movează o bună stare de sănătate. 
Trebuie să nu fumezi, să nu 
mănânci între mese, să nu dormi 
prea mult sau prea puţin, să ai un 
program adecvat de activitate 
fizică, să te fereşti să devii obez, să 
consumi cu regularitate un mic de
jun consistent şi să te abţii de la 
folosirea alcoolului şi a altor 
droguri. Unii cercetători sunt de 
părere că exerciţiul fizic sistematic 
are un efect mai mare decât oricare 
dintre ceilalţi factori asupra 
speranţei de viaţă, atât la bărbaţi, 
cât şi la femei.

O persoană de şaizeci de ani 
care şi-a însuşit şi respectă toate 
aceste deprinderi de viaţă are

aceeaşi stare de sănătate ca o per
soană de treizeci de ani care res
pectă mai puţin de trei dintre 
aceste deprinderi. Cei care trăiesc 
toate cele şapte principii au o 
speranţă de viaţă cu 11,5 ani mai 
mare decât cei care aplică doar trei 
dintre ele sau mai puţine. Incredi
bil? Nu! Este o realitate.

Potrivit unui studiu, bărbaţii ad
ventişti în vârstă de 35-40 de ani 
se pot aştepta să trăiască mai mult 
cu 6,2 ani decât bărbaţii nead- 
ventişti de aceeaşi vârstă. Aproxi
mativ jumătate din acest avantaj se 
datoreşte abţinerii de la fumat, iar 
restul, unei alimentaţii mai 
sănătoase. Faţă de bărbaţii ne- 
fumători din populaţia generală, 
bărbaţii adventişti au un avantaj de 
3,1 ani. Riscul de deces prin boală 
coronariană pare să scadă o dată 
cu creşterea „vechimii" ca mem
bru în biserica adventistă de ziua a 
şaptea.

între 1900 şi 1977, speranţa de 
viaţă a bărbaţilor în vârstă de 40 
de ani a crescut în S.U.A. doar cu
5.66 ani. în schimb, datorită felu
lui lor de viaţă, bărbaţii adventişti 
au o speranţă de viaţă suplimen
tară, de 6,1 ani. Aceasta înseamnă
5.66 + 6,1 = 11,76 ani. Aceasta 
arată că modul de viaţă este mai 
important decât toate progresele 
medicale şi tehnice la un loc.

„Prea iubitule, doresc ca toate 
lucrurile tale să-ţi meargă bine, şi 
sănătatea ta să sporească tot aşa 
cum sporeşte sufletul tău" (3 Ioan 2). 
Dumnezeu doreşte ca fiecare din
tre noi să ducem o viaţă sănătoasă; 
însă întrebarea este: „Se bucură, 
într-adevăr, toţi adventiştii de ziua 
a şaptea de o viaţă sănătoasă?"

Biblia ne atrage atenţia prin 
aceste cuvinte: „Să urmaţi în totul 
calea pe care v-a poruncit Domnul 
Dumnezeul vostru să umblaţi, ca
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să trăiţi şi să fiţi fericiţi, şi să aveţi 
zile multe în ţara pe care o veţi lua 
în stăpânire1' (Deuteronom 5,33).

John Knowless, fostul preşedinte 
al Fundaţiei Rockefeller, scria în 
1977: „Peste 99% dintre noi ne 
naştem sănătoşi şi ne îmbolnăvim 
ca urmare a unei conduite personale 
rele şi a condiţiilor de mediu“ .

Dr. Kenneth Cooper de la Insti
tutul Aerobic din Dallas, Texas, 
afirmă adesea că „nu mai murim 
din cauza unor boli, ci din cauza 
felului cum trăim".

Este impresionant cum şi-a 
ţinut Dumnezeu făgăduinţa faţă de 
cei care au respectat poruncile 
Sale. Ellen White afirmă: „Cu cât 
ne vom pune mai mult în armonie 
cu planul originar al lui Dum
nezeu, cu atât ne vom afla într-o 
poziţie mai favorabilă dobândirii 
sănătăţii mintale şi sufleteşti" 
(Divina vindecare, pag. 365).

Boala coronariană 
Ia adventişti

Mortalitatea prin boala 
coronariană la bărbaţii adventişti 
este sub jumătate din cea a 
bărbaţilor neadventişti. Pentru cei 
în vârstă de peste 35 de ani, mor
talitatea este de numai 14% pentru 
vegetarieni (faţă de cea estimată), 
39% pentru lacto-ovo-vegetarieni 
şi 56% pentru nevegetarieni. Pare 
deci posibilă reducerea cu 80-90% 
a mortalităţii prin infarct miocar
dic. Bărbaţii adventişti în vârstă de 
peste 55 de ani, care consumă 
came de 6 ori pe săptămână sau 
mai des, au un risc de deces prin 
boală cardiacă de două ori mai 
mare decât vegetarienii; la cei în 
vârstă de 40-54 de ani, riscul este 
de patru ori mai mare faţă de vege
tarieni. Chiar şi consumul de came 
de peşte sporeşte riscul de deces 
prin infarct miocardic.

Carnea/produsele din 
came şi cancerul

Riscul de deces datorită multor 
cauze este considerabil mai mare 
în rândul nevegetarienilor. Consu
mul de came creşte riscul de can
cer de colon. Consumul intens de 
came, lapte, ouă şi brânză măreşte 
de 3,6 ori riscul de cancer de pros-

I tată. Un studiu efectuat în Japonia

a arătat că femeile care consumă 
came zilnic au un risc de cancer de 
sân de 3,83 ori mai mare decât 
cele care consumă o hrană vege- 
tariană; chiar şi cele care consumă 
unt, brânză şi ouă au un risc de 2-3 
ori mai mare. Riscul de cancer de 
pancreas este de 2,5 ori mai mare 
la consumatorii de came. Expli
caţia este că în came se găsesc toţi 
factorii majori implicaţi în apariţia 
cancerului.

între anii 1960 şi 1980 s-a efec
tuat un studiu asupra a 25 000 de 
adventişti din California. 7 250 au 
decedat în acest interval. S-au stu
diat cauzele de deces în funcţie de 
vârstă, comparativ cu populaţia 
generală. Rezultatele au arătat că 
adventiştii au o mortalitate prin 
boli de inimă cu 50% mai mică, 
iar prin cancer cu 18-50% mai re
dusă faţă de restul populaţiei.

Insă, chiar dacă avem motive 
să fim satisfăcuţi la aflarea acestei 
cifre, să nu uităm că Dumnezeu 
aşteaptă mai mult decât atât. în 
Exodul 15,26 scrie astfel: „Dacă 
vei asculta cu luare aminte glasul 
Domnului, Dumnezeului tău, dacă 
vei face ce este bine înaintea Lui, 
dacă vei asculta de poruncile Lui, 
şi dacă vei păzi toate legile Lui, 
nu te voi lovi cu nici una din 
bolile cu care am lovit pe Egipteni; 
căci Eu sunt Domnul, care te vin
decă".

Dacă am asculta instrucţiunile 
Sale, nu am suferi de nici una din
tre aceste boli. Mortalitatea prin 
cancer pulmonar la adventiştii de 
ziua a şaptea nu ar mai fi 16%, ci 
0%; cea prin cancer de colon nu ar 
mai fi 55%, ci 0%; cea prin cancer 
de sân nu ar mai fi 83%, ci 0%; iar 
cea prin cancer de prostată nu ar 
mai fi 74%, ci 0%. Şi dacă ar tre
bui totuşi să murim, am muri „de 
moarte bună", sătui de zile.

în cartea Divina vindecare, Ellen 
White descrie motivul de căpe
tenie al atenţiei acordate sănătăţii 
în biserica noastră: „Gândul că 
omul trebuie să fie un templu pen
tru Dumnezeu, un locaş în care să 
se descopere slava Lui, trebuie să 
fie îndemnul cel mai ales pentru 
îngrijirea şi pentru creşterea puterii 
corpului nostru. înfricoşător şi 
minunat a lucrat Creatorul în

făptura omenească, şi El ne 
îndeamnă să o studiem, să-i 
înţelegem nevoile şi să ne înde
plinim partea noastră în apărarea ei 
de orice stricăciune şi întinare"
(pag. 193).

Atunci când nu respectăm le
gile corpului nostru, începe o dete
riorare treptată a uneia sau a mai 
multora dintre funcţiile organismu
lui. Nu există om care să nu fi 
încălcat măcar o dată aceste legi.

Implicaţii mai profunde ale 
deprinderilor sănătoase

De ce trebuie să se preocupe 
creştinul de însuşirea deprinderilor 
sănătoase?

Ca fiinţe omeneşti, noi 
funcţionăm pe mai multe niveluri, 
ce pot fi clasificate după cum ur
mează:

a) Nivelul funcţiilor fundamen
tale. Acestea sunt cele mai rezis
tente la încălcarea legilor sănătăţii. 
Viaţa poate exista chiar şi fără ca
pacitatea de a îndeplini funcţiile su
perioare - cum este cazul celor 
deceleraţi sau retardaţi mintal, care 
continuă să trăiască.

b) Nivelul activităţii fizice. Şi 
la acest nivel, rezistenţa la 
încălcarea legilor sănătăţii este des
tul de mare. Un argument în acest 
sens este alergătorul care-şi 
aprinde o ţigară după terminarea 
maratonului.

c) Nivelul activităţii mintale.
La acest nivel, rezistenţa este des
tul de mică. Gândiţi-vă, de pildă, 
la copilul care devine irascibil şi 
certăreţ, după o privare de somn 
de numai câteva ore.

d) Nivelul funcţiilor spirituale. 
Discernământul spiritual, care 
reprezintă nivelul cel mai înalt al 
funcţiilor fiinţei umane, este cel 
mai puţin rezistent la încălcarea le
gilor sănătăţii.

Organismul omenesc poate con
tinua să funcţioneze în ciuda unor 
abuzuri enorme, ca o dovadă a 
geniului şi adragostei Creatorului. 
Mulţi sunt amăgiţi de capacitatea 
organismului lor de a rezista la 
încălcarea principiilor vieţuirii 
sănătoase şi ajung să nu se mai pre
ocupe de obiceiurile lor. Insă fie
care deprindere nesănătoasă are un 
efect negativ asupra unuia sau a
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mai multor niveluri ale existenţei 
noastre. Gândiţi-vă la următoarea 
declaraţie a sorei White: „Nervii 
care transmit mesaje în întregul or
ganism constituie singura cale prin 
care Cerul Se poate descoperi 
omului şi-i poate influenţa viaţa 
lăuntrică. Tot ce tulbură circulaţia 
curenţilor electrici în interiorul 
sistemului nervos micşorează tăria 
forţelor vitale, iar rezultatul este 
pierderea sensibilităţii şi amorţirea 
minţii“ (Testimonies, voi. 2, pag. 
347). Şi ea adaugă: ,,o viaţă cu
rată, sănătoasă, este extrem de 
benefică pentru dezvoltarea pute
rilor minţii şi trupului11 (Counsels 
on Health, pag. 41).

Obiceiuri sănătoase, creştere 
spirituală şi discernământ

Mai mult decât atât, ea arată şi 
alte efecte nedorite pe care 
necumpătarea le are asupra 
creşterii spirituale şi a dis
cernământului moral:

1. „Necumpătarea amorţeşte 
simţurile, slăbeşte puterea sistemu
lui nervos şi urmarea este că lu
crurile de o importanţă veşnică nu 
sunt apreciate ca atare, ci sunt 
puse pe acelaşi nivel cu cele 
obişnuite1* (Testimonies, voi. 3, 
pag. 50,51).

2. „Deprinderile greşite în 
mâncare şi băutură conduc la 
comiterea unor erori în gândire şi 
acţiune. Devine tot mai dificilă 
deosebirea binelui de rău, tot mai 
grea rezistenţa în faţa răului..., şi 
astfel creşte primejdia eşecului şi a 
înfrângerii" (Temperance, pag.
18).

3. „Tolerarea păcătoasă (a 
obiceiurilor nesănătoase) îi face pe 
oameni incapabili pentru închi
nare.... el (cel care calcă legile 
sănătăţii) trebuie să plătească 
pedeapsa; puterile sale spirituale 
sunt amorţite şi cum poate el să-şi 
desăvârşească sfinţenia în temere 
de Dumnezeu?" (Counsels on 
Health, pag. 22).

Observaţi însă ce are de spus 
Ellen White despre rezultatele 
trăirii luminii pe care Dumnezeu a 
dat-o prin solia reformei sănătăţii: 
„Cel care apreciază lumina pe care 
i-a dat-o Dumnezeu prin reforma 
cu privire la sănătate are un ajutor

important în lucrarea sfinţirii prin 
adevăr şi a pregătirii pentru ne- 
murire“ (Counsels on Health, pag. 
22).

Prin urmare, creştinii care 
doresc să-şi dezvolte un caracter 
sfânt, asemenea lui Hristos, sunt 
chemaţi să facă cele mai sănătoase 
alegeri posibile, în orice împreju
rare, astfel încât să nu stânjenească 
acest proces de sfinţire. Diavolului 
nu-i pasă dacă discernământul spi
ritual al cuiva este tocit prin exces 
sau prin lipsă, atâta timp cât per
soana respectivă duce o viaţă 
necumpătată.

In lucrarea „Filosofia şi prac
tica sănătăţii şi vindecării“ , publi
cată în iunie 1993, se afirmă la 
pagina 108: „Dobândirea unei 
sănătăţi de bună calitate nu ne va 
asigura mântuirea, însă ne va ajuta 
să gândim mai limpede, 
împiedicând murdărirea ’ căilor 
către suflet’ (Testimonies, voi. 3, 
pag. 507), şi să auzim mai clar 
glasul lui Dumnezeu, făcându-ne 
astfel în stare să cooperăm cu 
Duhul Sfanţ în ducerea mântuirii 
noastre până la capăt. Prin In
spiraţie, ni se spune că: ’O viaţă 
sfântă nu este cu nimic mai puţin 
decât o predare zilnică a voinţei 
sub controlul lui Hristos şi o con
formare zilnică faţă de învăţăturile 
Sale, aşa cum ni le descoperă El 
prin studiul Bibliei şi prin rugă
ciune. Aceasta este adevărata re
formă a sănătăţii - reformă a 
sănătăţii care îl are în centru pe 
Isus Hristos. Atitudinea creştină în 
probleme de sănătate este rodul 
natural al mântuirii şi izvorăşte din 
ceea ce Hristos a realizat pentru 
noi la calvar’“ .

Concluzie
Adventiştii de ziua a şaptea au 

şansa de a fi conduşi în direcţia 
cea bună, trăind astfel mai mult şi 
suferind mai puţin de pe urma 
bolilor de inimă şi a cancerului.
Cu mult înainte ca principiile să
nătăţii să fie recunoscute în gene
ral, noi le-am promovat şi le-am 
trăit. Din nefericire însă, mai sunt 
atâţia adventişti care nu s-au decis 
să adopteîn întregime acest mod 
de viaţă! In vreme ce lumea este 
foarte dornică să afle şi să adopte

ultimele noutăţi în materie de 
sănătate, în rândul adventiştilor 
se constată un dezinteres sau 
chiar o respingere a deprinde
rilor de vieţuire sănătoasă care 
s-au dovedit a fi atât de bene
fice.

Fraţi şi surori, Dumnezeu este 
atotputernic şi, dacă ne vom uni 
eforturile noastre slabe cu tăria 
Lui, calea Sa va deveni dorinţa 
noastră, iar Duhul Sfânt ne va 
ajuta în toate lucrurile.

Motivaţia pentru schimbare, ne 
aminteşte Pavel, este dragostea şi 
mila lui Dumnezeu: „Vă îndemn 
dar, fraţilor, pentru îndurarea lui 
Dumnezeu, să aduceţi trupurile 
voastre ca o jertfa vie, sfântă, 
plăcută lui Dumnezeu: aceasta va 
fi din partea voastră o slujbă 
duhovnicească1* (Rom. 12,1).

„Vedeţi ce dragoste ne-a arătat 
Tatăl, să ne numim copii ai lui 
Dumnezeu! Şi suntem. Lumea nu 
ne cunoaşte, pentru că nu L-a 
cunoscut nici pe El. Prea iubiţilor, 
acum suntem copii ai lui Dum
nezeu. Şi ce vom fi, nu s-a arătat 
încă. Dar ştim că atunci când se va 
arăta El, vom fi ca El; pentru că îl 
vom vedea aşa cum este. Oricine 
are nădejdea aceasta în El se 
curăţeşte, după cum El este curat** 
(1 Ioan 3,1-3). Cu alte cuvinte, nu 
căutăm să ne schimbăm în bine 
modul de vieţuire pentru a câş
tiga aprobarea lui Dumnezeu 
sau mântuirea, ci pentru că 
„dragostea lui Hristos ne 
constrânge** (2 Cor. 5,14). Când 
la baza deciziilor şi acţiunilor 
noastre se află acest motiv, tre
cem prin acel proces al 
schimbării despre care Scrip
tura spune că nu este greu 
(1 Ioan 5,3). Voinţa lui Dumnezeu 
este identică cu dorinţa noastră 
(Ps. 40,8). Da, putem totul prin 
Cel care ne dă tăria să ascultăm 
(Fii. 4,13).

Dumnezeu ne va binecuvânta 
nespus de mult dacă-L vom face 
pe El centrul schimbării compor
tamentului nostru.

A. T. Carpena,
Director al Departamentului
Sănătate ji Temperanţă,
Central Phillipine Union Mission
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Seminar ai institutului 
de cercetări geoştiin- 
ţifice (Loma Unda, 
SUA) în Europa. Pe 17
august 1996, biserica adven
tistă din Lausanne (Elveţia) 
a întâmpinat cordial grupul 
de cercetători ai Institutului 
de cercetări geoştiinţifice de 
la Universitatea Loma 
Linda (California), aflaţi 
într-un turneu de studii prin 
Europa. între 11 şi 28 au
gust 1996, aceşti experţi în 
geologie, paleontologie, 
ştiinţe fizice şi nucleare şi 
biologie au participat la un 
seminar itinerant în cursul 
căruia au ajuns la Salzburg 
(Austria) şi la Adliswil şi 
Jongny (Elveţia). Progra
mul, care s-a adresat şi con
ducătorilor adventişti de 
ziua a şaptea din toată 
lumea, a constat din con
ferinţe ştiinţifice şi unele 
vizite în cele mai impor
tante locuri geologice din 
masivul Mont Blanc.

De la originea ei, 
biserica adventistă de ziua a 
şaptea a susţinut poziţia 
creaţionistă, comentând 
raportul din cartea Genesa.
In teologia sa, biserica ad
ventistă consideră că 
această abordare de fond a 
textului respectă coerenţa 
lui, pe aceea a întregii istorii 
a salvării şi adevărul in
spiraţiei Bibliei. însă 
această poziţie nu se poate 
limita doar la susţineri. Con
fruntată cu predarea larg 
răspândită a teoriei evoluţiei 
şi convinsă că credinţa şi 
ştiinţa nu sunt neapărat 
opuse una alteia, ea crede 
că are misiunea să şi con
tribuie, modest şi după mij
loacele ei, la progresul 
ştiinţelor sociale.

Acest seminar s-a con
centrat asupra ipotezei catas- 
trofismului. Are baze 
ştiinţifice această ipoteză? 
Cercetătorii de la Institut se 

| întreabă şi examinează 
datele. Ei le studiază iar şi 
iar. Scopul lor este să 
cunoască dacă ipoteza 
evoluţiei oferă singura inter
pretare logică a fenome
nelor geofizice din trecut.

I.A.R.D. ’96.
In perioada 19-21 iulie 1996, a avut loc, în superbul 

cadra natura], modem şi - în acelaşi timp - istoric, oferit de 
Universitatea Adventistă de la Friedensau (Germania), a EX-a 
întâlnire a Adventiştilor din România aflaţi în Diaspora 
(I.A.R.D.). Evenimentul s-a bucurat de prezenţa a peste o 
sută de participanţi din Europa şi a unor preţioşi oaspeţi din
S.U.A. şi din România.

Programul a debutat vineri seara cu un călduros cuvânt 
de bun venit (A Zgunea), intonarea unui vechi imn advent 
(Lucica Pavlov şi Artur Florescu), o scurtă meditaţie biblică 
şi o deosebit de utilă ocazie de cunoaştere reciprocă „in
teractivă" .

Solia biblică a serviciului divin de dimineaţă, bazată pe 
conflictul apostolic din Fapte 15,37-40, rezolvat, în final, 
constructiv, a fost prezentată de delegatul Uniunii Române 
pentru această ocazie, pastoral Romulus Chelbegean, şi s-a 
axat pe echilibrai între rolul misionar şi cel educaţional al 
bisericii, respectiv importanţa egală a câştigării de suflete şi 
a păstrării lor în „grânarul cerului". Cântări foarte vechi, 
evocând istoria pionierilor lucrării şi cântări foarte noi, în
flăcărând istoria contemporană a aceleiaşi lucrări, au răsu
nat deopotrivă cu voioşie şi cu solemnitate. Poezia 
răscolitoare de trecut şi cea născătoare de prezent şi-au 
îngemănat frumuseţea în slujba unui vii'or veşnic.

Fiind onorat de prezenţa unor invita'i de marcă, re
cunoscuţi ca valori în domeniu, programul după-amiezii a 
avut, într-un fel, aspectul unei sesiuni de comunicări 
ştiinţifice din cultura adventă.

Şi cum „finis coronat opus", duminică dimineaţă, după 
o reuşită încheiere festivă în capela universităţii, sub călău
zirea fr. Hartlap, toţi reprezentanţii adventismului românesc 
prezenţi au participat la un „tur de onoare al campusului", 
călcând cu pioşenie pe urmele pionierilor adventismului 
european, care-şi leagă tainic începuturile de această 
încântătoare „Luncă a păcii" - Friedensau.

In aceeaşi însorită duminică, după-amiază, diaspora 
românească adventă s-a reîntors la rosturile-i sacre şi vre
melnice, purtând în portbagaj al IX-lea volum al colecţiei 
„Adu-ţi aminte!" , iar în suflet speranţa unei tot mai plăcute 
revederi la I.A.R.D.’97, programată pentru week-end-ul din 
4-6 iulie la Collonges (Franţa).

(Romulus Chelbegean)

Misiunea a fost organi
zată de către Dr. L. James 
Gibson, director de cercetări, 
Benjamin L Clausen, M. Haine 
Kennedy, George W. Reid, 
Ariei Roth, fost director de 
cercetări, Clyde L. Webster 
şi Jacques Sauvagnat. Ul
timul dintre ei, doctor în pa
leontologie la Facultatea de 
Ştiinţă, Universitatea din 
Geneva (Elveţia), este ex
pert în studiul microorganis
melor fosilizate. In cursul 
studiilor sale asupra jurasi
cului, Jacques Sauvagnat, 
directorul filialei europene a 
Institutului de cercetări

geoştiinţifice, a descoperit 
un nou exemplar de micro- 
fosilă care fusese încă 
necunoscut.

Treizeci şi şase de con
ducători adventişti veniţi 
din toată lumea au partici
pat la acest seminar.

(Din partea Institutului 
Teologic Adventist a partici
pat fr. Florin Lăiu, care 
predă limbile biblice.)

(EU D  - C om unicat de  presă,

2 0  august 1996)

Să trăim bucuria vieţii 
în Hristos: „într-o biserică 
la care zilnic se adaugă 2.150

de noi membri (trei la fie
care două minute), cum ne 
păstrăm unitatea spirituală? 
Cum răspunde biserica unei 
societăţi în care este com
bătută chiar ideea unui set 
de convingeri susţinute în 
mod universal? Cum desco
peră şi exprimă biserica 
dorinţele şi voinţa lui Dum
nezeu?

Acestea au fost unele 
dintre întrebările analizate 
de o comisie specială ce a 
condus planificarea unei 
conferinţe de două zile 
despre „Solie şi misiune", 
cu care se va deschide Con
siliul anual 1996.

„Să trăim bucuria 
mântuirii" este prima parte 
a unui plan de patru ani pen
tru sublinierea punctelor 
fundamentale ce stau în 
centrul soliei şi misiunii 
noastre. Temele din anii ur
mători cuprind: „Să trăim 
puterea Cuvântului Său", 
„Să trăim părtăşia familiei 
Lui" şi „Să trăim siguranţa 
venirii Sale". Aceste aspecte 
principale sunt rezultatul 
cercetărilor în care s-a in
clus şi un sondaj al tuturor 
delegaţilor la sesiunea din 
1995 a Conferinţei Generale.

Deşi unele părţi ale con
ferinţei de două zile vor fi 
transmise în direct pe ca- 
najul (TV) ACN, întregul ei 
conţinut - cuprinzând casete 
video şi audio, studii bibli
ce, principalele puncte ale 
discuţiilor etc. - va fi cuprins 
într-un set special, „Să 
trăim bucuria mântuirii", ce 
va fi oferit fiecărui preşe
dinte de uniune spre a fi 
folosit în uniunile din lume.

(Din buletinul inform ativ al 

preşedintelui Conferinţei

Generale, 2 6  august 1996)

Atac terorist asupra 
unei şcoli adventiste.
O bombă a explodat în 
primele ore ale zilei de 
vineri, 16 august 1996, pro
vocând distrugerea maşinii 
folosite de şcoala adventistă 
de ziua a şaptea din Madras, 
una dintre şcolile noastre 
mai vechi din sudul Indiei. 
Mulţumim lui Dumnezeu
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pentru că nimeni n-a fost 
rănit. Potrivit rapoartelor 
presei, se crede că răspun
derea pentru acest act tero
rist aparţine unui grup 
extremist ce luptă pentru un 
trib separatist tamil din nor
dul şi estul statului Sri 
Lanka. Maşina a fost dis
trusă complet. Două bombe 
improvizate au explodat 
una după alta, iar o a treia 
bombă a fost descoperită 
neexplodată. Pe terenurile 
şcolii au fost găsite foi vo
lante prin care se cerea ca în 
toate şcolile să nu se mai 
predea limbile engleză şi 
hindi, ci doar tamila. Dittu 
Abraham, directorul pentru 
comunicaţii al Diviziunii 
Asia de Sud, a afirmat că, 
„deşi ne temuserăm că ar 
putea avea loc şi în acest 
stat activităţi extremiste 
similare celor din statul 
vecin Sri Lanka, nu ne 
aşteptam ca aceasta să se 
întâmple în vreuna dintre 
şcolile noastre. A fost pusă 
în pericol viaţa oamenilor 
nevinovaţi. Dacă explozia 
s-ar fi produs mai târziu în 
cursul dimineţii, rezultatele 
ar fi fost tragice14. Evident 
că nu există nici un loc 
sigur pe acest pământ. O, 
cât de mult dorim ca Dom
nul Hristos să revină curând!

(Din buletinul inform ativ  al 

preşedintelui Conferinţei

Generale, 19 august 1996)

Chirurgi de la Loma 
Linda probează cu 
succes o nouă tehnică 
de operaţii pe cord.
Chirurgi de la Centrul medi
cal al Universităţii Loma 
Linda (LLUMC) din Loma 
Linda, California, SUA, au 
aplicat cu succes o tehnică 
relativ nouă de operaţie pe 
cord, numită „procedeul Ba
tista", avându-1 ca pacient 
pe James Lyons, în vârstă 
de 56 de ani. Operaţia 
neobişnuită, care elimină o 
mare parte a inimii, a primit 
numele doctorului brazilian 
Dr. Randas Batista, care a 
elaborat-o. Unele persoane 
au spus că această operaţie, 
care creează o inimă mai

mică, dar mai eficientă, 
reprezintă singura con
tribuţie foarte importantă în 
domeniul chirurgiei pe 
cord, în ultima vreme.

Lyons suferise de o 
boală cardiacă în stadiul fi
nal şi era ţinut în viaţă prin 
tratament intravenos, când 
s-a întors acasă de la Cen
trul medical Jerry L. Pettis, 
din Loma Linda. Se aştepta 
ca el să moară în următoa
rele două-trei zile, fiindcă 
inima i se mărise aproape 
dublu faţă de mărimea sa 
normală, iar medicilor nu le 
mai rămăsese nici o metodă 
tradiţională de tratare a ini
mii mărite, care nu mai 
putea pompa o cantitate de 
sânge corespunzătoare. 
Lyons trăise timp de zece 
ani cu valvă deteriorată, 
înainte ca starea lui să se în
răutăţească. Deoarece el nu 
solicitase un transplant de 
inimă, singura opţiune 
rămasă era procedeul 
Batista.

„Este aproape o ne
bunie să crezi că poţi arunca 
a treia parte din inimă şi să 
speri că pacientul se va 
simţi bine", spune Steven 
R. Gundry, şeful secţiei de 
chirurgie cardiotoracică de 
la LLUMC, cel care a efec
tuat operaţia. „Este o ope
raţie primejdioasă, fără 
îndoială", spune Dr. Gun
dry despre acest procedeu. 
„Este ceva care nu se potri
veşte deloc cu pregătirea 
noastră în domeniul chirur
giei, însă este mai bună 
decât alternativa de a merge 
să mori acasă."

La o conferinţă de 
presă, Lyons a afirmat că nu 
i-a fost teamă de natura ex
perimentală a operaţiei. 
„Nu-mi rămăsese nici o altă 
posibilitate de ales", a spus el.

Cu cât medicii vor 
aplica mai mult tehnica 
aceasta, cu atât vor învăţa 
mai mult despre cantitatea 
de muşchi ce trebuie în
depărtată şi pentru cine se 
potriveşte ea cel mai bine, 
afirmă Dr. Gundry. Cam 
400.000 de persoane mor 
anual de boli de inimă în

Statele Unite. Chirurgia 
poate ajuta la reducerea 
acestui număr.

(EUD, N e w s  Items,

2 1  august 1996)

Decesul primei per
soane aborigene din 
Australia, botezată de 
biserica adventistă 
de ziua a şaptea. Lucy 
Levers, despre care se crede 
că a fost prima persoană, 
dintre australienii băştinaşi, 
botezată de biserica adven
tistă de ziua a şaptea, a de
cedat pe 2 iunie 1996, la 
vârsta de 94 de ani, la spi
talul Caims Base, din 
Queensland. Levers şi alte 
şapte adolescente au fost 
botezate în 1916, după ce 
studiaseră cu un pastor ad
ventist. Fiind ultima din 
tribul ei, Levers este consi
derată o decană de vârstă a 
poporului său.

Tabără internaţională 
a exploratorilor, 
desfăşurată în Belgia.
Aproape 1.400 de tineri ad
ventişti de ziua a şaptea, din 
nouă ţări europene, s-au 
adunat la Kasterlee, în Bel
gia, lângă Anvers, între 22 
şi 28 iulie, pentru o tabără 
internaţională a explorato
rilor. Trei sute de conducă
tori şi ajutoare de conducă
tori au lucrat cu exploratorii, 
care aveau între 12 şi 15 ani.

Tabăra a fost organizată 
de departamentul tineretului 
al Diviziunii Euro-Africa, 
având sediul la Berna, 
Elveţia, sub conducerea pas
torului Jose Figols.

Lansată în 1950, or
ganizaţia exploratorilor este 
o organizaţie asemănătoare 
celei a cercetaşilor şi este 
condusă de biserica adven
tistă.

Pe lângă activităţi, sport 
şi ateliere de creaţie pentru 
exploratori, a fost acordată 
o importanţă egală progra
melor spirituale foarte atră
gătoare, conduse de Gunther 
Machel, directorul studiilor 
biblice adventiste prin cores
pondenţă, Vocea Speranţei 
(Stimme der Hoffnung).

Şapte tineri au fost 
botezaţi prin scufundare, pe 
27 iulie, dând mărturie 
despre credinţa lor în Isus 
Hristos, potrivit celor spuse 
de pastorul Figols. Această 
tabără internaţională a con
tribuit mult la viaţa spiritu
ală a participanţilor şi, de 
asemenea, a cultivat un 
spirit de toleranţă în 
prietenie şi de unitate.

(EUD, N ew s Items, 

2 7  august 1996)

AWR este foarte ascul
tat în China. Un sondaj 
făcut printre ascultători, în 
primele zece oraşe ca 
mărime din China, de către 
SRG-China, cu sediul în 
Hong Kong, pentru BBC 
World Service, a dezvăluit 
şi faptul că aproape toţi lo
cuitorii Chinei deţin aparate 
radio, 90% dintre partici
panţii la acest sondaj 
afumând că au un aparat ra
dio funcţional acasă.

Rezultatele sunt simi
lare celor dintr-un sondaj 
făcut cu un an în urmă la 
Beijing, care a identificat 
AWR ca fiind cel mai 
cunoscut post creştin de ra
dio străin, din oraş, şi ale 
sondajelor din Rusia, unde 
The Voice of Hope (Vocea 
Speranţei) este cel mai 
audiat program religios de 
radio din ţară.

(Din buletinul inform ativ al 

preşedintelui Conferinţei 

Generale, 16 septem brie  1996)

Congres de nutriţie 
vegetariană. Universi
tatea Loma Linda va găzdui 
al treilea Congres in
ternaţional de nutriţie vege
tariană, între 23 şi 26 martie 
1997, şi o presesiune (20-23 
martie) cu titlul „Să mărim 
avantajul adventist în se
colul 21". Acest congres, 
deschis publicului, a Intrat 
în atenţia internaţională. 
Pentru informaţii suplimen
tare, luaţi legătura cu Dr. 
Gcforgia Hodgkin, Fax 909- 
824-4291.

(D in  buletinul inform ativ al 

preşedintelui Conferinţei 

Generale, 16 septem brie  1996)
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19 octom brie - ZIUA SPIRITULUI PROFETIC

Folosirea corectă şi folosirea greşita 

a unui dar preţios
dventiştii de ziua a 
şaptea vorbesc despre 
scrierile sorei Ellen 
White ca despre „darul 

profeţiei44. Este un dar deseori ne
glijat, iar uneori greşit folosit, însă 
un dar care aduce bogate binecu
vântări celor care îl apreciază şi îl 
folosesc în mod corect.

loan, ucenicul iubit, a prezis pen
tru vremea sfârşitului o mişcare ce 
păzeşte poruncile lui Dumnezeu (Apoc. 
12,17). De asemenea, ea are „măr
turia lui Isus“ - identificată în Apo- 
calipsa 19,10 cu „duhul proorociei“ .

Introducerea la volumul 2 din 
Mărturii (Testimonies), scris între 
1868 şi 1871, menţionează cinci si
tuaţii nedorite care apăreau atunci 
în biserică: (1) scăderea spirituali
tăţii membrilor bisericii; (2) iubirea 
tot mai mare pentru lume şi pentru 
farmecul ei; (3) membrii bisericii 
se criticau unii pe alţii; (4) dărnicia 
era în declin; (5) tinerii părăseau 
biserica.

Să privim lucrurile în faţă: 
acestea sunt şi problemele noastre. 
Prin urmare, soliile care au fost 
date pe timpul acela, ca şi toate 
celelalte volume din Mărturii, sunt 
importante şi folositoare şi astăzi.

Acum câţiva ani, am ajutat la 
conceperea manualelor de religie 
pentru elevii de liceu. Această lu
crare mi-a oferit ocazia să prezint 
la sute de tineri de liceu şi de cole
giu Mărturiile şi alte scrieri ale 
sorei White. Am scris un curs nu
mit Introducere la Mărturii, pentru 
colegiu. In cadrul lui, începem cu 
un studiu biblic amănunţit despre 
darul profetic, iar apoi studiem 
cele nouă volume de Mărturii 
pentru biserică. Un curs ulterior, 
Studii din Mărturii, se concen
trează asupra unor cercetări 
tematice, cum sunt îndreptăţirea 
prin credinţă, viaţa de familie,

Joe Engelkemier

sănătate, Sabatul şi respectarea lui, 
a doua venire şi aşa mai departe.

Am conceput o versiune pentru 
liceu a acestor două cursuri. Atât 
la colegiu, cât şi la liceu, cei mai 
mulţi studenţi şi elevi şi-au cum
părat sau împrumutat un set com
plet de Mărturii. Păreau bucuroşi 
pentru că făceau cunoştinţă cu 
aceste cărţi. Am încercat să-i ajut 
s-o considere pe sora White ca pe 
o persoană pe care le-ar plăcea s-o 
cunoască şi le-am atras atenţia la 
câteva dintre sutele de sugestii 
practice şi utile aflate în Mărturii.

Când predau, subliniez deseori 
faptul că toate cărţile sorei White 
sunt pline de sugestii folositoare. 
Uneori, îi îndemn pe studenţii de 
la colegiu să ia un volum de Măr
turii, de pildă, să-l deschidă la 
orice pagină, şi să vadă până unde 
trebuie să citească pentru a găsi o 
idee folositoare. Aproape tot
deauna ei găsesc ceva de valoare 
pentru ei pe prima pagină.

Să luăm ca exemplu volumul 
doi din Mărturii. Această carte 
conţine în mare parte sfaturi per
sonale adresate unor oameni şi/sau 
unor familii, publicate fără numele 
acestora, spre a le fi de folos celor 
cu nevoi asemănătoare:

• „Vinderea dreptului de întâi 
născut" - o mărturie scrisă unui frate 
care dorea să părăsească biserica 
„pentru perspectiva atrăgătoare a 
unui câştig material" (pag. 38).

• „Egoismul şi iubirea de lume"
- adresată unei mame vitrege care 
îi certa deseori cu asprime pe copii 
soţului ei şi a cărei purtare nemi
loasă era pentru fetiţa sa vitregă 
„ca o grindină pustiitoare peste o 
plantă fragedă" (pag. 57).

• „Religia zilnică" - transmisă 
unei soţii cu o limbă nestăpânită şi

unui soţ căruia îi plăcea să le vor
bească altora despre religie, însă 
lucra atât de neîndemânatic, încât 
cei care-1 angajaseră îl considerau 
un mincinos (pag. 78).

• „Călcarea conştiinţei" - scrisă 
unui frate care comisese adulter şi 
care simţea că a făcut un păcat 
prea mare pentru a se mai întoarce 
la Domnul (pag. 89).

în folosirea Mărturiilor şi, 
desigur, a tuturor scrierilor sorei 
White, avem nevoie să folosim me
tode corecte de studiu. Eu sugerez 
opt principii pe care să le urmăm:

1. Păstraţi în minte natura 
inspiraţiei.

Adventiştii de ziua a şaptea nu 
cred în inspiraţia verbală. Petru 
arată că „oamenii au vorbit de la 
Dumnezeu, mânaţi de Duhul 
Sfânt" (2Pet. 1,21). Ellen White 
spune că „scriitorii Bibliei au fost 
scribii lui Dumnezeu, nu pana Sa 
de scris" (Selected Messages, book 1, 
pag. 21). Ei au ales cuvintele prin 
care să exprime ceea ce li se ară
tase. Dumnezeu nu a dat un exa
men nici în Biblie şi nici în 
scrierile sorei White.

Criticii care găsesc greşeli în 
cutare şi cutare afirmaţie trebuie să 
reţină ce a spus însăşi Ellen White: 
„Tot ce este omenesc este nedesă
vârşit" (Ibid., pag. 20). O greşeală 
reală, cum ar fi o datare greşită a 
unui eveniment, nu este un motiv 
ca să respingem scrierile inspirate.

2. Rugaţi-vă înainte de a citi.
Lucrurile spirituale „trebuie

judecate duhovniceşte" (1 Cor. 2,14). 
Rugăciunea ajută la deschiderea 
inimii şi face posibil ca Duhul 
Sfânt să vorbească prin cuvintele 
pe care le citim.

3. Credeţi că ceea ce citiţi este 
glasul Domnului Isus.

„Mărturia lui Isus", scria loan, 
„este duhul proorociei" (Apoc.
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19,10). Este adevărat şi reversul: 
Duhul proorociei este glasul, nii al 
solului, ci al lui Isus.

4. Căutaţi descrieri care vă 
prezintă imagini mai clare despre 
Isus, despre Dumnezeu Tatăl şi 
despre Duhul Sfânt

Spre exemplu, la începutul 
primului capitol din Divina Vinde
care, se găseşte această afirmaţie 
concisă despre Isus: „Mila Sa nu 
cunoştea margini" (pag. 19). 
Această propoziţie este tot atât de 
adevărată şi cu privire la Dum
nezeu Tatăl şi la Duhul Sfânt.

Evanghelia după Ioan începe 
astfel: „Şi noi am privit slava Lui, 
... plin de har şi de adevăr" (1,14). 
Am adunat, pentru studenţii mei,
25 de fişe cu afirmaţii ale sorei 
White despre Domnul Isus. Ne 
concentrăm asupra celor spuse de 
ea despre Isus ca un copil, ca 
tânăr, în timpul lucrării Lui şi în ul
timele zile ale vieţii Sale. Iată două 
exemple de afirmaţii dintre cele 
referitoare la copilăria Lui:

„Chiar în anii tinereţii Sale, a 
fost stăpânit de o singură ţintă: să 
trăiască pentru a face pe alţii fericiţi"
(Hristos, Lumina lumii, pag. 50).

„Cu vocea cântării, El întâm
pina lumina dimineţii. El asculta 
ciocârlia ciripind muzica pentru 
Dumnezeul ei şi îşi unea glasul 
Său cu acela al laudei şi al mulţu
mirii" (SDA Bible Commentary, 
Ellen G. White Comments, voi. 5, 
pag. 1117).

Iată şi o declaraţie despre felul 
cum îi învăţa El pe alţii:

„Cuvintele vieţii veşnice erau 
prezentate într-o astfel de simpli
tate, încât şi un copil le putea 
înţelege. Bărbaţii, femeile şi copiii 
erau atât de impresionaţi de felul 
în care explica El Scripturile, încât 
doreau să repete chiar intonaţia vo
cii Lui, să pună accentul acolo 
unde îl punea El şi să-I imite ges
turile. Tinerii s-au molipsit de 
spiritul Său de slujire şi doreau să 
imite purtarea Sa binevoitoare, 
căutând să-i ajute pe cei pe care-i 
vedeau că au nevoie de ajutor"
(This Day With God, pag. 283).

Familiile care au copii mai 
mari ar putea începe să scrie într-un 
carneţel afirmaţii asemănătoare. 
Pentru început, invitaţi-i pe copiii

dv. să citească din cartea Hristos,
Lumina lumii, capitolele cu titlul 
„Ca un prunc" şi „Zile de luptă".
Apoi, cu ocazia altarului familial 
de vineri seara, copiii ar putea 
vorbi despre ce au descoperit.

5. Când citiţi, căutaţi mai ales 
un ajutor personal,

Ellen White a ' —  
scris cândva: „Creş-
tinismul este întot- I n d l l e r e n t  Q 0  C e  
deauna foarte prac- w
tic" (Soiii pentru natura sunt nevoile
tineret, pag. 153).
Tot aşa sunt şi seri- dv. - spirituală,
erile ei. Indiferent , .

emoţionala, fizica 
sau de orice fel - 
veţi găsi idei folo
sitoare şi inspiraţie

de ce natură sunt 
nevoile dv. - spiri
tuală, emoţională, 
fizică sau de orice 
fel - veţi găsi idei 
folositoare şi inspi
raţie în toate seri-

cu!s,Ssăea v ^ n a în -> n  toate scrierile

S S ?  sale- Când citiţi,
liniaţi sau marcaţi 
în vreun fel lucru-

instrument de 
dv inandSsfâ scris şi subliniaţi
nesiguranţă sau 
controverse, stu
diaţi cât mai 
mult posibil din 
sfaturile despre 
subiectul acela.

Cu ajutorul 
Bibliei, putem lua 
un subiect, cum este (J y # m 0 d  s p e c i a l .  
Sabatul, cautam r
toate pasajele din
Noul Testament -------------
care conţin cuvântul Sabat şi, 
aproape sigur, vom trage concluzia 
că Sabatul nu a fost pironit pe cruce.

Acelaşi principiu trebuie folosit 
în studiul subiectelor aflate în 
Spiritul Profetic. Referitor la unele 
dintre ele (folosirea timpului liber, 
a zecimii, respectarea cuvenită a 
Sabatului etc.), Ellen White a scris 
atât de mult, încât, în general, nu 
avem nevoie să citim toate 
afirmaţiile sale ca să tragem o con
cluzie sigură. Insă acolo unde sunt 
posibile interpretări diferite, tre
buie să găsim cât mai mult mate-

să aveţi la îndemână

sau marcaţi în 
vreun fel lucrurile 
prin care Dum
nezeu vă vorbeşte

rial din ce a scris ea cu privire la 
acel subiect.

7. Căutaţi principiul de bază 
atunci când ceva pare depăşit.

„Cu privire la mărturii, nimic 
nu este ignorat; nimic nu e înlătu
rat; ci trebuie avute în vedere tim

pul şi locul" (Sellect- 
ed Messages, book. 1, 
pag. 57).

Aceasta ne ajută 
să evităm două ex
treme: aplicarea 
rigidă a fiecărui 
detaliu, chiar dacă 
împrejurările s-au 
schimbat, şi gene
ralizarea că, astăzi, 
aproape totul este 
depăşit. Ambele 
extreme vin de la 
Satana.

Cele peste o 
sută de cărţi şi com
pilaţii din scrierile 
sorei White, tipărite 
până acum, conţin 
în medife mai mult 
de 400 de pagini 
fiecare, totalizând 
aproximativ 
400.000 de pagini. 
Unui critic i-ar tre
bui mult efort ca 
să găsească şi doar 
40 de pagini cu 
sfaturi care nu se 
mai aplică. Şi 
chiar dacă am găsi 
40 de pagini, aceasta 
ar însemna o pagină 
dintr-o mie, sau 
mai puţin de 1%!

Când găsim
------------- - ceva care, evident,

este depăşit, aproape totdeauna 
vom putea descoperi un principiu 
de bază care este încă valabil. De 
pildă, cartea Educaţie a fost pu
blicată în 1903 şi conţine sfatul 
ca fetele să fie învăţate „să în
hame şi să mâne un cal" (pag. 
202).

Care este principiul pe care se 
bazează sfatul acesta? Nevoia de a 
învăţa deprinderi practice. Prin
cipiul acesta, aplicat la viaţa de 
astăzi, n-ar include nevoia ca 
fetele să înveţe câte ceva despre în
grijirea unui automobil?
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8. Păstraţi cadenţa.
Chiar dacă a fost adepta refor

melor, Ellen White a demonstrat 
totdeauna un minunat simţ al 
echilibrului. De pildă, în privinţa 
dietei, ea a scris: „Reforma în 
dietă se realizează printr-o lucrare 
lentă... Ar trebui să fim foarte 
atenţi să nu înaintăm prea repede, 
ca să nu fim nevoiţi să dăm înapoi.
In cursul reformelor, este mai bine 
să fim cu un pas mai în urmă faţă 
de ţintă, decât să trecem dincolo de 
ea. Şi, dacă oricum se greşeşte, să 
greşim rămânând 
aproape de
oameni" (Testimo- ,  ,  w 
nies, voi. 3, pag. „ M c i r t U Î T l l 6  I1U  
20,21).

Iată, acum, opt S U l l t  d â t C  C B  S â  l ă
greşeli pe care să .  .  a . ,  .
le evităm când stu lO C U l C u v â n t u l u i
diem scrierile ■  . rw
sorei White: »U1 D u m n e z e u . . . .

1. Nu le folo
siţi ca bază pen
tru doctrină.

„Mărturiile nu 
sunt date ca să ia 
locul Cuvântului 
lui Dumnezeu...
Toţi să-şi dove
dească susţinerile, 
aducând argu
mente din Scrip
turi, şi să demon
streze, din Cuvân
tul descoperit al 
lui Dumnezeu, 
fiecare punct pe 
care îl susţin ca 
fiind adevăr"
(.Evangelism, pag.
256).

2. Nu prezen
taţi citate din 
scrierile sorei

Toţi să-şi dove
dească susţinerile, 
aducând argumen
te din Scripturi, şi 
să demonstreze, 
din Cuvântul 
descoperit al lui 
Dumnezeu, fiecare 
punct pe care îl 
susţin ca fiind 
adevăr."

White persoa
nelor care nu fac parte din 
biserică.

„Unii s-au purtat nechibzuit; 
când vorbeau despre credinţa lor 
cu oameni necredincioşi şi se 
cereau dovezi, ei citau o viziune, 
în loc să meargă la Biblie pentru a 
aduce dovezi. Am văzut că această 
purtare a fost nepotrivită şi le-a 
creat prejudecăţi faţă de adevăr 
celor necredincioşi" (Testimonies, 
voi. 1, pag. 119, 120).

3. Nu le folosiţi ca pe o bâtă 
sau ca pe un bici.

„Atunci când vă referiţi la Măr
turii, să nu consideraţi că aveţi da
toria să le impuneţi" (Mărturii, 
voi. 6, pag. 126).

4. Nu le folosiţi pentru a 
susţine extreme.

„Ei iau sensul extrem al celor 
arătate în viziune şi apoi insistă 
asupra lui până când ajunge să 
slăbească credinţa multora în ce a 
arătat Dumnezeu şi astfel să des
curajeze şi să demoralizeze

_________ biserica" (Testi
monies, voi. 5, 
pag. 669, 670).

„Aceste ex
treme adesea 
strică mai mult 
într-un timp scurt 
decât s-ar putea 
repara într-o viaţă 
întreagă de trăire 
înţeleaptă"
(Divina Vindecare, 
pag. 233).

5. Nu 
încercaţi să de
veniţi conştiinţă 
pentru alţii.

Următoarea 
sugestie, dată în 
1881 cu privire la 
reforma în îm
brăcăminte pe vre
mea aceea, se 
aplică şi altor 
subiecte: „Unii, 
care au adoptat re
forma, nu se mul
ţumeau să prezinte 
prin exemplul lor 
avantajele îm
brăcămintei şi să 
spună, când erau

mmmm—---------- întrebaţi, care au
fost motivele pen

tru care au adoptat-o, iar apoi să se 
oprească aici. Ei căutau să impună 
conştiinţa lor altora" (Testimonies, 
voi. 4, pag. 636).

6. Nu introduceţi cuvintele 
dv. când citaţi afirmaţii ale sorei 
White.

„Când citaţi Mărturiile, căutaţi 
să nu le amestecaţi cu o umplutură 
de cuvinte de-ale voastre; fiindcă 
aceasta face cu neputinţă ca as
cultătorii să deosebească între Cu

vântul Domnului spus lor şi cuvin
tele voastre" (Mărturii, voi. 6, 
pag. 122, 123).

7. Nu citaţi declaraţii scoase 
din context.

„Ştiu că mulţi oameni vor lua 
Mărturiile, pe care Domnul le-a 
dat, şi le vor aplica aşa cum cred ei 
că ar trebui aplicate, luând o pro
poziţie de aici şi alta de dincolo, 
scoţându-le din context şi 
aplicându-le după ideile lor. Săr
manele suflete sunt încurcate ast
fel, pe când, dacă ar putea citi la 
rând tot ce s-a dat, ei ar vedea 
aplicaţia adevărată şi nu ar fi în
curcaţi" (Selected Messages, book
1, pag. 44).

8. Nu disecaţi şi nu căutaţi 
greşeli la soliile date.

„Nu încercaţi ca, prin critica 
voastră, să distrugeţi toată forţa, 
toată eficacitatea şi toată puterea 
Mărturiilor.-Nu consideraţi că le 
puteţi diseca, aşa încât să se 
potrivească ideilor voastre, 
susţinând că Dumnezeu v-a dat ca
pacitatea să discerneţi ce este lu
mină din cer şi ce este doar 
exprimarea înţelepciunii 
omeneşti" (Testimonies, voi. 5, 
pag. 691).

„Sunt unii care mărturisesc a fi 
credincioşi, care primesc anumite 
părţi ale Mărturiilor ca fiind solii 
ale lui Dumnezeu, în timp ce 
resping acele părţi care osândesc 
plăcerile lor favorite" (Mărturii, 
voi. 9, pag. 127).

La cursul meu, le pun această 
întrebare studenţilor: „în experienţa 
voastră, care dintre aceste opt 
greşeli aţi descoperit că se comit 
cel mai des?" Aproape totdeauna, 
atât la liceu, cât şi la colegiu, răs
punsul este: numărul 3 - nu le 
folosiţi ca pe o bâtă sau ca pe un 
bici. Şi următoarea greşeală (foarte 
frecventă), numărul 4 - nu le 
folosiţi pentru a susţine extreme.

Fie ca Domnul să ne îm
bogăţească viaţa spirituală în timp 
ce studiem acest dar preţios. Să 
ajungem fiecare să umblăm mai 
aproape împreună cu Isus.

Joe Engelkemier locuieşte la Berrien
Springs, Michigan.
Adventist Review, 30 mai 1996
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cutfxUtoA,

"Stepfcea Stfflik M&fthvm aedlilă"

9
n 1850, Stephen Smith, un 
bărbat de vârstă mijlocie, a 
primit întreita solie îngereas
că. El iubea adevărul despre 
Sabat şi se bucura în speranţa ad- 

ventă. Stephen şi familia lui lo
cuiau în apropiere de Washington, 
New Hampshire, locul în care ad
ventiştii au început pentru prima 
dată să ţină Sabatul, în 1844. Curând, 
pentru fratele Smith a devenit un 
obicei să-şi consacre timpul şi 
puterea pentru a vesti altora noua 
sa credinţă. Deşi călătorea destul 
de mult, biserica din Washington, 
New Hampshire, era comunitatea 
lui v,de acasă".

Insă atunci, aşa cum se întâmplă 
uneori şi astăzi, se auzeau voci dis
cordante când apărea cineva cu o 
aşa-zisă lumină nouă. Stephen Smith 
a fost repede câştigat de învăţătura 
greşită despre întoarcerea spirituală 
a Domnului Hristos. Curând, el a în
ceput să-şi răspândească noile sale 
vederi. O dată ce a renunţat la una 
dintre învăţăturile fundamentale 
ale bisericii noastre, el şi-a folosit 
influenţa pentru a submina încrederea 
în conducătorii lucrării. El îi critica 
mai ales pe James şi Ellen White.

La sfârşitul lunii octombrie, 
1851, şaptezeci şi cinci de credin
cioşi s-au adunat pentru o întâlnire 
la comunitatea din Washington, 
New Hampshire. Unii veniseră din 
alte state. Erau prezenţi şi fratele şi 
sora White. Stephen Smith era 
foarte înverşunat în atitudinea lui 
critică şi împotrivitoare. El îşi 
afirma cu mult zel părerile lui ne
potrivite. Către sfârşitul Sabatului, 
sora White a fost luată în viziune 
şi i s-a prezentat cum stau lucrurile 
în acea biserică locală. In cuvinte 
clare, ea le-a spus fraţilor cei se 
arătase. în manuscrisul în care dânsa 
relata acest eveniment îndepărtat, 
se spune: „Viziunea a avut un 
efect puternic. Toţi şi-au mărturisit 
credinţa în viziuni, cu excepţia 
fratelui Stephen Smith“ . Din cauza 
părerilor lui străine, înainte de 
încheierea întâlnirii, adunarea i-a

retras fratelui Smith calitatea de 
membru. Anul următor, însă, după
o aparentă schimbare a inimii şi o 
adâncă mărturisire, Stephen Smith 
era din nou în biserică. însă nu 
pentru mult timp.

Ţinând la adevărul despre Sabat, 
dar împotrivindu-se cu înverşunare 
viziunilor sorei White, bietul frate 
Smith se unea repede cu un grup 
disident sau cu altul, fiecare pretin
zând că are o nouă lumină pentru 
poporul lui Dumnezeu. El nu con
sidera că este nevoie de Spiritul 
Profetic. Mai întâi, a privit cu sim
patie gruparea Messenger, până la 
dispariţia ei. Apoi a adoptat punctul 
de vedere că Domnui vine în 1854, 
până când data fixată a trecut. După 
aceea, s-a alipit de gruparea mari- 
onistă, care respingea învăţăturile 
despre organizaţie, sanctuar şi 
Spiritul Profetic. Biserica a înţeles 
adevărata natură a acestor învăţături 
străine, pe măsură ce Domnul i-a 
descoperit sorei White, prin vizi
uni, consecinţele lor exacte, însă 
fratele Smith nu simţea nevoia de 
aceste sfaturi şi avertizări.

în ciuda căilor lui, Domnul îl 
iubea pe Stephen Smith. în acest 
timp de nehotărâre şi de înstrăinare, 
sorei White i s-a dat o viziune ce 
arăta primejdiile în care se afla el. 
Ei i s-a prezentat rezultatul final al 
purtării lui. Cu durere, sora White 
i-a scris ce îi descoperise Dumnezeu. 
Ea şi-a încheiat scrisoarea cu un 
apel ca el să se întoarcă de la neas
cultarea lui şi să meargă din nou 
cu poporul lui Dumnezeu. Soţii 
White locuiau atunci la Battle Creek, 
Michigan, de aceea sora White i-a 
scris fratelui Smith o scrisoare cu 
solia ce-i fusese dată pentru el.

Când a fost chemat la poştă să-şi 
ridice scrisoarea, fratelui Smith i s-a 
înmânat un plic. Ochii i-au căzut 
pe adresa expeditorului, „D-na E. 
G. White, Battle Creek, Michigan11.

„Sora White mi-a scris o mărtu- 
rie“ , se. gândi el în timp ce faţa i se 
înroşise de mânie. „Nu-mi trebuie

nici o mărturie." în tăcere, a ţinut 
câtva timp scrisoarea în mână, tre
murând şi neştiind ce să facă.

„Nu, n-o voi citi", îşi zise el, 
punând în buzunar plicul nedesfacut, 
şi se grăbi spre casă. Ajungând 
acasă, observă un cufăr într-un colţ 
al camerei. Ridică furios capacul, 
întinse mâna sub lucrurile care mai 
erau acolo şi le ridică doar atât cât 
să intre plicul nedesfacut pe fundul 
cufărului. Trânti capacul la loc şi îl 
închise temeinic. Timp de douăzeci 
şi opt de ani, mărturia aceea a stat 
pe fundul cufărului, nedeschisă şi 
necitită.

în toţi aceşti ani, Stephen Smith 
şi-a văzut, mai departe, de drumul 
lui. Cineva, care l-a cunoscut bine, 
a spus că Smith „avea limbajul cel 
mai sarcastic şi mai injurios pe 
care l-am auzit vreodată. El putea 
spune lucrurile cele mai josnice, în 
modul cel mai josnic, cel mai tăios 
pe care l-am întâlnit vreodată". In 
mod deosebit, o critica neînduple
cat pe sora White şi Spiritul Pro
fetic. Sora Smith, care rămăsese 
credincioasă sobei, şi copiii săi erau 
foarte mâhniţi. Manifestând un 
spirit de critică şi o atitudine res
pingătoare, Stephen Smith a irosit 
cei mai buni ani din viaţă, purtân- 
du-se urât aproape cu toată lumea.

Au trecut douăzeci şi şapte de 
ani. Era anul 4884, lui Stephen Smith 
îi albise părul, iar spatele i se înco- 
voiase. într-o zi, a luat de pe masă 
un exemplar al revistei Review and 
Herald (în prezent Adventist Review). 
Răsfoindu-i paginile, fratelui 
Smith i-a fost atrasă privirea de un 
articol semnat de sora White. A 
stat şi l-a citit. Terminându-1, îşi 
spuse: „Acesta este adevărul". 
Săptămâna următoare, puse mâna 
pe un alt număr din Review, în care 
era un alt articol scris de sora White. 
Din nou, el îşi spuse: „Acesta este 
adevărul lui Dumnezeu".

Aceasta este adevărata probă 
pentru Spiritul Profetic, nu-i aşa? Prin 
paginile cărţilor Spiritului Profetic, 
Domnul vorbeşte inimilor noastre.
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Stephen Smith a citit în fiecare 
săptămână. Cuvintele şi atitudinea 
lui au început să se îmblânzească. 
Soţia lui şi alţi oameni au observat 
această schimbare.

Vara următoare, în 1885, lui 
Eugene Famsworth i s-a cerut să 
se întoarcă la vechea sa comunitate, 
la Washington, New Hampshire, 
ca să ţină adunări de înviorare 
spirituală. El a fost încântat să facă 
aceasta. Chiar acolo, în acea 
bisericuţă de lemn, era tatăl lui, 
William Famsworth, care în 1844 
luase poziţie în favoarea Sabatului. 
Repede s-a dus vestea că Eugene 
Famsworth vine să ţină adunări. 
Stephen Smith, care locuia acum 
la Unity, cam douăzeci de kilometri 
spre nord, a dorit să-l revadă şi să-l 
audă predicând. El îl cunoştea pe 
Eugene, de când acesta fusese copil, 
şi îl văzuse crescând. Aşa că bătrânul 
a mers cei aproape douăzeci de 
kilometri până la Washington, ca 
să fie prezent la întâlnirea dintr-o 
dimineaţă de Sabat. Fratele Smith 
a stat în sală în timpul predicii 
fratelui Famsworth. Subiectul pre
dicii a fost apariţia mişcării adven
tiste de ziua a şaptea - o mişcare 
profetică.

La sfârşitul predicii fratelui 
Famsworth, un freamăt s-a auzit în 
sală. Stephen Smith încerca să se 
ridice în picioare. Dorea să vor
bească, însă fratele Famsworth nu 
prea îndrăznea să-i dea cuvântul. 
Fratele Famsworth se aştepta că, 
dacă fratele Smith avea să vorbească, 
va fi un val de batjocuri şi de critică, 
dar s-a gândit că poate ar fi mai bine 
să-l lase să-şi dea pe faţă caracterul.

Iată ce a spus fratele Smith: 
„Nu vreau să vă fie teamă de 
mine, fraţilor, fiindcă n-am venit 
să vă critic. M-am lăsat de acest 
obicei“ . Apoi a vorbit despre tre
cut; a spus cum se împotrivise or
ganizaţiei bisericii şi „aproape 
tuturor celorlalte (învăţături)"; s-a 
referit la legătura sa cu gruparea 
Messenger, la simpatia lui pentru 
gruparea marionistă şi la ura generală 
pe care o avusese faţă de lucrarea 
noastră şi de poporul nostru. în cele 
din urmă, el a spus că, timp de un 
an sau doi, făcuse comparaţii şi vă
zuse cum au dispărut acele grupări 
una după alta, iar cei care le priviseră 
cu simpatie ajunseseră în confuzie.

„Realitatea11, spuse el, „e crudă, 
însă realitatea este că planurile 
celor care s-au împotrivit acestei

lucrări au fost zădărnicite, iar cei 
care au fost în armonie cu ea au 
propăşit, au ajuns mai buni, mai 
consacraţi şi mai evlavioşi. Cei care
i s-au împotrivit au învăţat doar să 
se lupte şi să se certe şi şi-au pier
dut toată credinţa. Nici un om cinstit 
nu poate să nu vadă că Dumnezeu 
este cu mişcarea adventă şi împo
triva noastră, a celor care ne-am 
împotrivit ei. Eu vreau să fac parte 
din poporul acesta cu sufletul şi să 
fiu membru în biserică.41

După această mărturisire publi
că, Stephen Smith a început să-şi 
revizuiască experienţele din trecut. 
Joia următoare şi-a amintit de 
scrisoarea sorei White, pusă pe 
fundul cufărului. Trecuseră ani de 
zile de când el nu se mai gândise la 
ea. Pentru prima dată în douăzeci şi 
opt de ani a dorit să ştie ce era în 
plicul acela. Cu mâna tremurândă, 
a deschis vechiul cufăr şi i-a ridi
cat capacul. întinse mâna până jos 
şi căută plicul. în sfârşit, îl avea în 
mână. îl scoase, privi o clipă la el 
şi apoi îl deschise. Scoase foile 
îndoite, scrise de mână, se aşeză şi 
începu să citească.

Stephen Smith a citit acolo o 
descriere a vieţii lui, în cazul în care 
avea să meargă pe drumul pe care 
pornise. A citit despre amărăciune 
şi dezamăgire. A citit acolo o descri
ere exactă a vieţii pe care o trăise, 
fiindcă el nu-şi schimbase purtarea. 
Scrisoarea se încheiase cu un apel 
ca el să se întoarcă la Dumnezeu.

în dimineaţa Sabatului următor, 
fratele Smith se afla iarăşi în comu
nitatea din Washington. N-a vrut 
să lipsească de la adunare. Fratele 
Famsworth, care nu ştia nimic 
despre această experienţă a lui, a 
predicat despre Spiritul Profetic.
De îndată ce şi-a terminat vorbirea, 
bătrânul Stephen Smith se ridică 
iar în picioare. Ascultaţi cuvintele 
sale: „Eu însumi am primit o măr
turie în urmă cu douăzeci şi opt de 
ani, am luat-o acasă şi niciodată nu 
am citit-o, până joia trecută".

In final, el a spus: „Fiecare cuvânt 
din această mărturie este adevărat 
şi îl primesc. Am ajuns, în sfârşit, 
să cred că mărturiile sunt întru to
tul de la Dumnezeu. Iar dacă aş fi 
luat seama la mărturia pe care 
Dumnezeu mi-a trimis-o mie şi la 
celelalte, aceasta mi-ar fi schimbat 
tot cursul vieţii şi aş fi fost un om 
cu totul deosebit. Orice persoană 
cinstită trebuie să spună că ele tot

deauna îi conduc pe oameni la 
Dumnezeu şi la Biblie. Dacă sunt 
cinstiţi, vor spune aceasta; dacă nu 
vor spune aceasta, nu sunt cinstiţi.

Dacă aş fi luat seama la ele, 
aceasta m-ar fi scutit de o mulţime 
de necazuri. Mărturia spunea că, 
după mişcarea din 1844, nu trebuie 
să se mai predice nici o dată pre
cisă, însă eu credeam că ştiu tot 
atât de mult cât Viziunile unei fe
mei în vârstă’, cum obişnuiam sa 
le numesc. Domnul să mă ierte. 
Dar, spre regretul meu, am desco
perit că viziunile erau corecte, iar 
bărbatul care credea că ştie totul 
era cu totul greşit, fiindcă eu am 
predicat că Domnul vine în 1854 şi 
mi-am cheltuit tot ce aveam, pe când, 
dacă ascultam de mărturii, m-aş fi 
scutit de toate acestea şi de mult 
mai multe (dezamăgiri). Mărturiile 
sunt adevărate, iar eu sunt greşit."

„Fraţi şi surori", spuse el în 
încheiere, „eu sunt prea bătrân ca 
să mai repar ce am stricat. Sunt prea 
slab ca să mai merg la marile noastre 
adunări, însă'doresc ca voi să spuneţi 
poporului nostru de pretutindeni că 
încă un răzvrătit s-a predat."

Prima noastră reacţie este să ne 
bucurăm că bătrânul Stephen 
Smith, chiar spre sfârşitul vieţii, a 
ajuns să vadă lumina şi să umble 
în lumină. Apoi ne gândim la si
tuaţia lui. Acolo, în vechiul lui 
cufăr, nedeschisă şi necitită, era o 
solie pe care Dumnezeu i-a trimi
s-o ca să-l ferească de o purtare 
greşită, să-l binecuvânteze şi să-l 
îndrume; însă ea a stat acolo nedes
chisă şi necitită, în timp ce Stephen 
Smith şi-a văzut de dramul lui. 
După propria sa mărturisire, solia 
aceea, dacă ar fi fost citită şi ascul
tată, l-ar fi schimbat, iar el ar fi 
trăit o viaţă evlavioasă, folositoare. 
Dar el n-a luat seama la mărturie, 
fiindcă n-a citit-o.

Apoi, mă gândesc la experienţa 
noastrâ, a voastră şi a mea Pe rafturile 
noastre stau cărţile Spiritului Pro
fetic, pline de sfaturi pentru noi. 
Sfaturile acelea, dacă vom fi dispuşi 
să le primim, ne vor ajuta să fim 
creştini mai fericiţi şi ne vor con
duce pe calea spre cer. Citim noi 
soliile ca să primim astfel 
binecuvântările pe care Dumnezeu 
doreşte să ni le ofere?

(Adaptare după Arthur L. White,
Notes and Papers Concern Ellen G.

White and the Spirit oJProphecy,
ed.1974, pag. 351-354.)




